
 رئیسی  در نشست خبری مشترک 
با همتای کنیایی:

نگاه ما به کنیا نگاه به کشور  
 دارای ظرفیت های 

متنوع است
     سید ابراهیم رئیسی در ادامه برنامه های 
مطبوعاتــی  نشســت  در  کنیــا  بــه  ســفر 
مشترک با رئیس جمهور این کشور با ابراز 
خرسندی از سفر به قاره آفریقا و کشور کنیا، 
گفت: دست همه دولت های قاره آفریقا را 

به گرمی می فشاریم...

وزیر کشور درحاشیه جلسه هیئت دولت:

 توقف صادرات برق 
به عراق نداشتیم

     وزیر کشور در پاسخ به پرسشی درباره توقف 
صادرات برق به عراق اظهار کرد: توقف صادرات 
نداشتیم، اما شرکت ملی نفت مطالباتی داشته 
اســت و در راســتای آن، تعاملاتی داشــته اند و در 
راســتای حل و فصل آن تصمیماتی گرفته شــده 
کــه بــا توجه آمادگی هایی که طــرف عراقی اعلام 
کــرده، وزارت نفــت هم تصمیمات خود را مطابق 

با آن تنظیم می کند...   || صفحه  صفحه 44    || صفحه  صفحه 22  

« از علت افزایش تقاضای پول نقد گار گزارش »روز

بازگشت پراقتدار ایران چک به بازار
    سقف پرداخت روزانه پول نقد از خودپردازهای بانکی زمانی ۲۰۰ هزار تومان تعیین 
کثر مردم  شده که پول ملی ارزشمند بوده است به طوری که طی سالهای پیشین نیاز ا
در روز به پول نقد حتی به ۵۰ یا بعضا ۱۰۰ هزار تومان هم نمی رسید، حال از آنجایی که 

خ تورم، پول ملی ارزش خود را تا حدی از دست داده  چندسالی است به دلیل رشد نر
اســت بنابراین نیاز به دریافت روزانه ۲۰۰ هزار تومان دیگر چون گذشــته مشــکل مردم 

  || صفحه  صفحه 33  را حل نمی کند...

رهبر انقلاب در دیدار با فضلا، طلاب و مبلغین تبیین کردند:

اهمیت تبلیغ به روز و تاثیرگذاراهمیت تبلیغ به روز و تاثیرگذار

صفحه 2 

ویترین  پیشنهادیویترین  پیشنهاد

  بازار کفش 
در قرق قاچاقچی ها

3

گروکشی ناتویی 
اردوغان!

2

 خداحافظی 
با ناترازی های برق 

4

 ریزگرد ها 
دردی جانکاه

7

سرمقالهویترین  پیشنهادسرمقالهویترین  پیشنهاد

| صفحه 8 را بخوانید 

وقتی از »قبح طلاق« به »جشن طلاق« رسیدیم!

تزریق »ناامیدی« گناه است
بابک خواجه پاشــا کارگردان فیلم »در آغوش درخت« 
در نشست نقد و بررسی این فیلم در جشنواره »حوا« از 
انگیزه خود برای ساخت فیلمی درباره قبح طلاق گفت.

بابک خواجه پاشــا گفت: می خواهم از لحاظ جامعه شناسی 
وارد بســتر فیلم شــوم. مهمترین نهاد جامعه، خانواده است 

و مهمترین جوهره خانواده فرزند است...

پرده نقره ای

روسیه و باز هم جفا!
   سهیل جمشیدپور

دولــت های حاشــیه ی خلیج فارس به 
دلیل مشکلاتی که با دولت بایدن دارند 
و نیز به این دلیل که احساس می کنند 
نظم جهان در حال تغییر اســت، روابط 
دو و چنــد جانبــه ی خود را در حوزه های مختلف به چین 
و روســیه نزدیک کرده اند که بخشــی از آن ناشی از رقابت 
جهانی ایالات متحده و چین در عین وابستگی های متقابل 
اقتصادی شان به یکدیگر است که استراتژی ایالات متحده 
را با ایده ی مهار هوشمندانه ی چین متوجه منطقه ی هند و 

| صفحه 2 را بخوانید اقیانوس آرام کرده است...

ح شد: در گفت و گو با کارشناس ارشد بازار سرمایه مطر

کوره پول سوزی دوباره روشن شد
  میناسادات حسینی/ گروه اقتصاد

 شــاخص کل بورس تهران بــرای چهارمین روز متوالی 
شــاهد ریزشی گســترده بود؛ به طوری که شاخص کل 
بورس با ۳۰ هزار و ۱۶۱ واحد کاهش تا رقم دو میلیون 

و ۱۲۸ هزار واحد سقوط کرد...

گفت و گو

| صفحه 3 را بخوانید 
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ق استان كردستان وي بر شركت توزيع نير

: شركت توزيع نيروي برق استان كردستان گزار مناقصه 
نــوع تضمیــن : صرفــاً بــه صــورت ضمانتنامــه بانكــي يــا واريــز وجــه نقــد بــه حســاب شــماره 0107500667006 
ــام شــركت  ــي  شــعبه  مركــزي  ســنندج بن ــزد بانــك  مل ــا شــبای IR22 0170 0000 0010 7500667006  ن ي

توزيــع بــرق اســتان كردســتان  
محل دریافت اسناد : شرايط مناقصه عمومي و مدارك مرتبط در آدرس www.setadiran.ir    قابل دانلود ميباشد.

کات الــف : دفتــر حراســت و امــور محرمانــه شــركت توزيــع نيــروي بــرق اســتان كردســتان  محــل تحویــل پــا

واقــع در ســنندج، بلــوار جانبــازان، ســايت اداري
گهي بعهده برندگان مناقصه میباشد. آ ج دو نوبت  هزینه در

ساير اطلاعات و جزئيات مربوطه، در اسناد مناقصه مندرج است.
بــرق توزيــع  شــركت   )www.tavanir.org.ir( توانيــر  ســايت  بــه  بيشــتر  اطلاعــات  كســب   بــراي 

شــماره  بــا  يــا  و  مراجعــه   )iets.mporg.ir( مناقصــات  ملــي  پايــگاه  ســايت  يــا   )www.kurdelectric.ir(
فرماييــد. حاصــل  تمــاس   2074 داخلــي    087  -33283601-9 تلفن هــاي 

 آگهي مناقصه عمومي نوبت اول
همزمان با ارزیابی )فشرده( به شماره 39-1402 )ت 28( الی 40- 1402 )ت 29( 

دو مرحله ای

Rتاریخ دریافت موضوعشماره مناقصه
اسناد 

آخرین مهلت ارسال 
کات الف پا

آخرین مهلت 
کات در  بارگذاري پا

سامانه

تاریخ ارجاع به کمیته فنی بازرگانی 
جهت ارزیابی کیفی

کات گشایي پا باز
الف و ب

کات گشایي پا باز
ج

میزان سپرده شرکت 
در مناقصه )ریال(

11402-39
 )ت 28(

مناقصه خرید 3000 دستگاه کنتور هوشمند 
1402/04/22سه فاز اتصال مستقیم

لغایت 
1402/04/27

ساعت 13
1402/05/10

ساعت 19
1402/05/10

ساعت 08:00
1402/05/11

ساعت 07:30
1402/05/16

ساعت 07:30
1402/05/22

7,465,000,000

2 1402-40
)ت 29(

 مناقصه خرید 2 دستگاه اتوبوستر
4,347,000,000 5 مگاولت آمپر

کنش هایی داشت؛ سفر رییس جمهور به قاره سیاه چه وا

پلی به آفریقاپس از یک دهه؛  از نگاه رسانه های دنیا 
رسانه های غربی با پرداختن به سفر سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهوری ایران به 
قاره آفریقا، این سفر دوره ای را در راستای تلاش ایران برای کم اثر کردن تحریم ها 

و تعمیق همکاری ها با کشورهای مختلف در سراسر جهان ارزیابی کردند.
روز چهارشنبه هیات های رسمی ایران و کنیا به ریاست روسای جمهور دو کشور 
در محل کاخ ریاســت جمهوری کنیا مذاکراتی انجام دادند و پنج ســند همکاری 

بین دو کشور به امضا رسید.
رئیسی در نشست خبری مشترک با »ویلیام روتو« همتای کنیایی خود با استقبال 
و ابراز خرسندی از توسعه همکاری های دو کشور اظهار داشت: روابط ایران و کنیا 
دارای پیشینه تاریخی طولانی است و معتقدیم همکاری های میان دو کشور و نیز 
همکاری میان ایران با همه کشورهای قاره آفریقا می تواند روز به روز توسعه پیدا کند.

سفر دوره ای رئیس جمهوری ایران از چند روز پیش مورد توجه رسانه های خارجی 
قرار گرفته بود. در مجموع رسانه های غربی به نظر با یک دستور کار و نظر مشترک 
ارزیابی شــان از سفر رئیسی گسترش همکاری های جمهوری اسلامی در سراسر 

جهان و مقابله با تحریم های آمریکا است.
خبرگزاری آسوشــیتدپرس با پوشــش رســانه ای از دیدار روسای جمهور ایران و 
کنیا نوشــت: رئیســی یک سفر بی سابقه را به آفریقا آغاز کرده درحالیکه ایران به 
عنوان کشوری که هدف تحریم های اقتصادی آمریکا قرار گرفته، به دنبال تعمیق 

همکاری های خود در سراسر جهان است.
این رســانه آمریکایی در ادامه آورده اســت: سفر رئیسی به کنیا در روز چهارشنبه 
اولین ســفر یک رئیس جمهور ایران به آفریقا در یک دهه گذشــته است. ایران در 
مذاکرات هسته ای خود با کشورهای غربی به یک بن بست رسیده درحالیکه برنامه 
هسته ای ایران از زمان خروج دونالد ترامپ رئیس جمهوری سابق آمریکا از برجام 

پیشرفت های زیادی داشته است.
این خبرگزاری، کنیا را یک قطب اقتصادی در شــرق آفریقا و یک متحد آمریکا 
توصیف کرد و ادامه داد: جو بایدن رئیس جمهوری ایالات متحده به همراه همسرش 
اوایل سال جاری میلادی از این کشور آفریقایی دیدن کردند. سال گذشته آمریکا 
و کنیا یک یادداشت تفاهم همکاری برای همکاری غیرنظامی راهبردی در حوزه 
هسته ای امضا کردند. کنیا نسبت به استفاده از نیروی هسته ای برای تولید انرژی 

ابراز علاقه کرده است.
تارنمای المانیتور نیز در تمجید از این حرکت دیپلماتیک ایران گزارش کرد: سفر 
رئیس جمهور ایران به آفریقا ذیل الگوی برنامه سیاست خارجی پر جنب و جوش 
او قرار می گیرد، چرا که وی برای کاهش اثرات تحریم های فلج کننده غرب سنگ 

تمام گذاشته است.
به نوشــته این تارنما، رئیســی در جستجوی اتحادهای جدید، در ۲۳ ماه گذشته 
ســفرهای زیادی را به کشــورهای دوست از چین گرفته تا آمریکای لاتین، انجام 
داده است. دولت او همچنین برای نهایی کردن عضویت ایران در سازمان همکاری 
شانگهای به خودش افتخار می کند در حالیکه از سوی دیگر از طریق دیپلماسی 

به دنبال پیوستن به کشورهای گروه بریکس است.
المانیتور در ادامه هدف از سیاست  خارجی رئیس جمهور ایران را اینطور ارزیابی 
کرد: اهتمام به تجارت بدون دلار در تقریبا تمام سفرهای خارجی رئیسی مطرح 
شده است و این یک تلاش است که تهران به شدت برای غلبه بر هژمون دلار آمریکا 
نیاز دارد که در نتیجه قادر به فروختن نفت خام خود با ارزهای دیگر می شود و به 

تدریج اقتصاد خود را به مسیر باز می گرداند.
خبرگــزاری رویتــرز هم در اینباره نوشــت: ایران ارتبــاط دیپلماتیک خود با 
کشورهای در حال توسعه را پس از خروج ترامپ از برجام و اعمال تحریم های 
بیشــتر، افزایش داده اســت. در ماه ژوئن رئیســی به سه کشور آمریکای لاتین 
سفر کرد تا همکاری با متحدانی که آنها نیز از سوی آمریکا تحریم شده اند را 
تقویت کند. آخرین رئیس جمهور ایران که به قاره آفریقا ســفر کرد، محمود 

احمدی نژاد در سال ۲۰۱۳ بود.
خبرگزاری فرانسه با نگاهی متفاوت تر به این مساله پس از انعکاس خبر سفر رئیس 
جمهور ایران به کنیا، نوشت: آفریقا در ماه های اخیر به عنوان یک میدان دیپلماتیک 
ظهور کرده و روسیه و غرب نیز در تلاش برای جلب حمایت آفریقا در جنگ مسکو 
و کی یف هستند. جنگ اوکراین یک تاثیر مخرب بر قاره آفریقا داشته و قیمت های 

مواد غذایی را افزایش داده است.
این رســانه فرانســوی تاکید کرد که قدرت های غربی نیز همراه با چین و هند به 

دنبال تعمیق روابط تجاری خود با این قاره بوده اند.

شركت مرواريد پارسيان كيش

کیــش )ســهامی خــاص( فعــال در حــوزه فراســاحل، قصــد دارد از طريــق برگــزاری مناقصــه عمومــی يــک مرحلــه ای لــوازم بــا مشــخصات منــدرج زيــر را از تأمين كننــدگان  شــرکت مرواریــد پارســیان 
واجدشــرايط خريــداری نمايــد.

ــه را  ــناد مناقص ــمی، اس ــه رس ــال معرفی نام ــا ارس ــورخ  1402/04/28 ب ــنبه م ــان روز چهارش ــا پاي ــورخ 1402/04/24 ت ــنبه م ــه از روز ش ــناد مناقص ــت اس ــور درياف ــه منظ ــد ب ــان می توانن متقاضي
دريافــت نماينــد.

مبلغ ضمانتنامهشماره مناقصهموضوع مناقصه
WIRE & SHACKLE  خریدMPK-TNDR-402-6550.000.000تومان 

محل تحویل: انبار خريدار در عسلويه
کات مناقصه: تا پايان وقت اداری روز چهارشنبه مورخ 1402/05/04 می باشد. آخرین مهلت تکمیل و تحویل پا

متقاضيان می توانند به منظور دريافت اطلاعات بيشتر و يا هرگونه سؤال با شماره و نشانی الكترونيكی زير تماس حاصل نمايند. 
شماره تماس:  88576363 و 88576380 -021

امور مناقصات:  داخلی 2471
کارشناس فنی:  داخلی 2427

دريافت اسناد منحصراً غيرحضوری و از طريق نشانی الكترونيكی زير انجام می شود:
Tender@mpksco.com

آگهی مناقصه عمومی
)نوبت اول(
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روزنامه اقتصادی صبح ایران

24 ذی الحجه  1444   13 جولای 20238 پنجشنبه 22 تیر 1402  شماره پیاپی 2428

سیاست 2

اردوغان ناچار شده تا پذیرش سوئد در ناتو را منوط به 
عضویت در اتحادیه اروپا کند. اما با  توجه به رویکرد 
منفی آلمان و فرانســه به اردوغان؛ این تقاضا معلق 

شده است.
پس از کشمکش بسیار اردوغان به عضویت سوئد در 
ناتو رضایت داد. حالا نروژ و ســوئد قرار اســت اعضای 
جدید پیمان ناتو باشند. اما به نظر می رسد آنکارا برای 
قبول این اتفاق، درصدد است تا امتیاز ورود به اتحادیه 
اروپا را کسب کند. اتفاقی که افتادن آن دور از ذهن به 
نظر می رسد، چرا که مخالفان فراوانی دارد. اما برای 
اردوغان این دو به یکدیگر گره خورده اند. از طرف دیگر 
نگرانی هایی بابت بهم خوردن روابط مسکو و ترکیه 
وجود دارد. روسیه دل خوشی از عضویت کشورهای 
اروپایی در ناتو ندارد. با این حال بعید به نظر می رسد 
که پوتین بخواهد به خاطر سوئد و نروژ زیر رفاقتش 

با اردوغان بزند.
با علی بیگدلی کارشناس مسائل بین الملل در مورد 

نرمش اردوغان در قبال عضویت سوئد در ناتو به گفتگو 
نشستیم.

اردوغان بالاخره قبول کرد که ســوئد بخشــی از ناتو 
باشد. اما او این پذیرش را منوط به عضویت ترکیه در 
اتحادیه اروپا کرده اســت. اتفاقی که مخالفان زیادی 
دارد و بعید است که کشورهای اروپایی رضایت دهند 
تا ترکیه همراه آنان در اتحادیه باشــد. چرا اردوغان 

تقاضایی کرده است؟
وقتی اردوغان به عنوان رئیس جمهور بر سر کار آمد 
گفت که ترکیه را وارد اتحادیه اروپا می کند. اما اولاند 
رئیس جمهور فرانسه گفت که اتحادیه اروپا یک دنیای 
مسیحی است و جای مسلمانان نیست و از آن زمان 
اختلاف عمیقی به وجود آمد. قبلا هم فرانســوی ها 

آنکارا را بابت قتل عام ارامنه متهم کرده بودند. اردوغان 
که در این جبهه موفق نشــد ســمت عثمانی گرایی 
رفت تا اتحاد در شرق تشکیل دهد و در آن هم موفق 
نبود. با پیروزی مرســی در مصر و به دلیل نزدیکی 
اردوغان به اخوان و حمایت از مرســی ؛ ترکیه مورد 
خشم کشورهای عرب قرار گرفت و از دنیای عرب هم 
بیــرون رفــت و فقط ارتباطش را با قطر حفظ کرد. از 
طرف دیگر او می خواست از طریق آذربایجان کریدور 
شرق و غرب که کریدور کاسپین است را حفظ کند اما 
آنجا هم برایش منفعتی نداشت. وقتی حریف اردوغان 
در انتخابات اعلام کرد ترکیه را به اتحادیه اروپا می برد؛ 
اردوغان خود را شکست خورده دید. او حالا ناچار شده 
تا پذیرش سوئد در ناتو را منوط به عضویت در اتحادیه 

اروپا کند. اما با توجه به رویکرد منفی آلمان و فرانسه 
به اردوغان؛ این تقاضا معلق شده است. انتظار می رود 
که بایدن در قول و وعده های نظامی و اقتصادی بتواند 
اردوغان را راضی کند که با عضویت ســوئد موافقت 

کامل داشته باشد.
آیا چشم اندازی برای پیوستن ترکیه به اتحادیه اروپا 
باقی مانده اســت؟ در زمان کوتاه آیا می توان منتظر 
بود که اروپایی ها به خاطر سوئد، درخواست اردوغان 
را بپذیرنــد و روی اصــول خود پای بگذارند؟ در حال 
حاضر چشم اندازی برای ورود ترکیه به اتحادیه اروپا 
وجود ندارد. در حقیقت قول اساسی اردوغان تحقق 
پیدا نخواهد کرد. چون ترکیه هم در اتحادیه اروپا و هم 
ناتو مخالفان زیادی دارد. آنها اردوغان را به دیکتاتوری 
متهم می کنند و می گویند ترکیه بیشــترین تعداد 
خبرنگار زندانی را دارد و اســلام گرایی او را ناســازگار 
با منشــور اتحادیه اروپا می دانند. بنابراین بعید است 

ترکیه موفقیتی کسب کند.

رهایی از فشار اقتصادی هدف آنکارا از عضویت در اتحادیه اروپا است

گروکشی ناتویی اردوغان!

سرمقاله

نشست سران ناتو در شهر ویلنیوس 
لیتوانی/ رویترز

 رئیس جمهوری اوکراین برای شرکت در نشست 
ناتو در لیتوانی به سر می برد و براساس تصویری 
جنجالی که از این اجلاس منتشر شده، او با 
کلافگی منتظر مانده تا دیگر رهبران جهان هم 
برای گرفتن عکس به او ملحق شوند، اما او مورد 
بی توجهی دیگران قرار گرفته است.

گزارش تصویری

کردند: رهبر انقلاب در دیدار با فضلا، طلاب و مبلغین تبیین 

اهمیت تبلیغ به روز و تاثیرگذار
رهبر انقلاب اسلامی در دیدار با  فضلا، طلاب و 
مبلغین حوزه های علمیه، تبلیغ دین و اهداف 
دینــی را مهم ترین وظیفــه حوزه ها خواندند 
و بــا اشــاره به لوازم تبلیــغ مؤثر و به روز یعنی 
»شــناخت مخاطب، شناخت آرایش حقیقی 
صحنه تبلیغات جهانی برای داشــتن موضع 
تهاجمــی و برخــورداری از روحیه جهادی« 
تأکید کردند: نســل نوجوان و جوان در مقام 
صاحبان و ســازندگان آینده کشور، باید مرکز 
توجه تبلیغات خلاقانه و متکی بر شــیوه ها و 

ابزارهای نوین باشد.
حضــرت آیت الله خامنــه ای در این دیدار که 
در آســتانه ماه محرم انجام شــد، نیاز کشور به 
فعالیتهای تبلیغاتی متکی بر تحقیق را بسیار 
بیشتر از فعالیتهای کنونی دانست و با استناد 
به آیات متعدد قرآن مجید درباره تبلیغ و ابعاد و 
ظرایف آن، گفتند: دین خدا در سطح توده های 

مردم جز با تبلیغ صحیح تحقق نمی یابد.
ایشــان با اشاره به اهمیت سنت دیرینه تبلیغ 
در حوزه های علمیه و در ســیره علمای بزرگ 
افزودند: اولویت تبلیغ در میان وظایف حوزه ها، 
پس از تشکیل جمهوری اسلامی مضاعف شده 
چرا که برپایی نظامی سیاســی متکی بر دین، 
دشــمنی مستکبران با اســلام را افزایش داده 

است.
رهبــر انقــلاب ایمان مــردم را پایه قوام نظام 
اســلامی خواندند و گفتنــد: حفظ نظام و در 
واقع حفظ ایمان مردم اوجب واجبات اســت 
ضمــن اینکه تبلیــغ در دوره کنونی با انواع و 
اقسام شیوه های متکی بر علم و گسترش ابزارها 
از جملــه اینترنت و هوش مصنوعی )به عنوان 
نمادی از مرحله پســا اینترنت( توسعه فراوان 
یافته، بنابراین عقل هم حکم می کند در مقابل 
شمشیرهای خون ریز تبلیغات دشمنان، تبلیغ 

را اولویت اول بدانیم.
حضرت آیت الله خامنه ای علاوه بر گســترش 
ســخت افزاری تبلیغات در غرب، پیشرفت در 
شــیوه های باورپذیــر کردن پیــام را از جمله 
واقعیــات امــروز خواندند و افزودند: غربی ها با 
استفاده از علوم مختلف از جمله روانشناسی، 
پیام هــای صددرصــد دروغ را به عنوان حرف 

درست، در ذهن مخاطبان جا می اندازند.
ایشــان هشدار دادند: اگر ما در مقابل تحولات 
نو به نو در موضوع تبلیغ، غفلت و سستی کنیم 

دچار استحاله فرهنگی می شویم و مانند غرب 
گرفتار قبح زدایی قدم به قدم از گناهان بزرگ 
خواهیم شــد که جبران آن، به آســانی ممکن 
نیســت، همچنان که امام مکرر می گفت اگر 
اســلام در ایران سیلی بخورد تا سالهای سال 

اثرش باقی خواهد بود.
رهبــر انقلاب پس از تبیین اهمیت مضاعف و 
اولویت موضوع تبلیغ، در بخش دوم سخنانشان 
در دیدار اساتید، فضلا، طلاب و مبلغان، به بیان 

نکات و لوازم کاربردی تبلیغ پرداختند.
حضرت آیت الله خامنه ای شــناخت مخاطب 
را در هرگونــه تبلیغ کامــلًا ضروری خواندند 
و با اشــاره به افزایش سطح آگاهی های عموم 
مردم از جمله نوجوانان و جوانان گفتند: تبلیغ 
بدون توجه به سطح فکری و نیازهای مخاطب 
بی اثر خواهد بود. ایشــان کاهش تأثیر حرف و 
آموزش مستقیم و غیرمستقیم پدران و مادران 
به فرزندان را یک آفت واقعی دانستند و گفتند: 
متأسفانه در آشفته بازار انبوه صداهای مختلف 
در فضای مجازی و تکثر رسانه ای، صدای انتقال 

معارف ســنتی و خانوادگی در انزوا قرار گرفته 
است.

رهبــر انقلاب معنای لســان قــوم در قرآن را 
ضــرورت توجــه به ترکیب فکــری و ذهنی 
مخاطب خواندند و گفتند: اگر مواد و شــیوه 
تبلیغ مناسب با سطح و نیاز مخاطبان نباشد، 

مبلغ ناموفق خواهد بود.
دومیــن نکته کاربردی کــه حضرت آیت الله 
خامنه ای در موضوع تبلیغ به آن اشاره کردند 
ضرورت پرهیز از موضع صرفاً دفاعی و ضرورت 

تهاجم به مبانی فکری جبهه مقابل بود.
ایشــان برای این کار، شــناخت پشت صحنه 
فعالیت هــای جــاری در فضای مجازی و غیر 
مجازی را لازم دانستند و گفتند: باید دقت کرد 
که آیا این فعال »تبلیغی – رسانه ای – مجازی«، 
مستقل عمل می کند یا پشت صحنه ای دارد، 

که در موارد بسیاری دارد.
رهبــر انقلاب جبهه مقابل نظام اســلامی که 
خود را لیبرال دموکراسی می نامد را جبهه ای 
دروغگو و کذاب برشمردند و با اشاره به واقعیات 

متعدد تاریخ معاصر گفتند: جبهه مقابل ملت 
ایران، ضد آزادیخواهی و آزاد اندیشی و مخالف 
هر نوع دموکراســیِ غیر وابسته به مستکبران 
اســت و ایســتادگی و مبارزه ملت ایران و نظام 
اسلامی با این جبهه مبارزه ای تمدنی و جهانی 

است.
ایشــان اوضاع ملت بی پنــاه و بیچاره اوکراین 
را شــاهدی بر تداوم انگیزه های اســتعماری 
و چپاولگرانــه غــرب خواندند و گفتند: مردم 
اوکراین باید کشــته شــوند چــرا که منافع 
کمپانی های تولید و فروش تســلیحاتی غرب، 

در ادامه جنگ در اوکراین نهفته است.
رهبر انقلاب آسیب پذیری امروز غرب را بیشتر 
از همیشــه دانســتند و گفتند: آمریکا که امام 
آن را بــه لقب شــیطان بزرگ مفتخر کرد در 
عرصه های مختلف »سیاسی، تقابل با ملت ها، 
تقابل با خود ملت آمریکا، نژادپرستی، اخلاق 
جنســی، جنایت و بیرحمی« مجموعه ای از 

شیطان صفتی ها و شرارت ها است.
حضــرت آیت الله خامنه ای در جمع بندی این 

بخش از سخنان شــان دفاع تبلیغی را لازم و 
واجب برشــمردند اما گفتند: نباید خود را در 
دفاع محصور کرد بلکه باید با دیدن درســت 
واقعیات جهانی و روایت درســت آنها، مبانی 

جبهه دشمن را آماج تبلیغات قرار داد.
حضرت آیــت الله خامنه ای روحیه جهادی را 
سومین لازمه تبلیغ موثر برشمردند و گفتند: 
بــدون روحیه جهادی، در فهم صحنه یا رفتار 
تبلیغاتی، خطا رخ می دهد اما عنصر مجاهدت 
در کنار نگاه و کار علمی، تاثیر تبلیغ را تضمین 

می کند.
رهبر انقلاب در نکته ای مهم، حضور روحانیت 
در وســط میدان را کامــلًا ضروری خواندند و 
گفتند: روحانیت اســلام، همیشــه امیدوار و 
پرتحرک و جهادی، در وسط میدان بوده است.
ایشان توجه به نیاز و خوراک فکری همه قشرها 
از جمله صاحبان فکر و قلم و اندیشه و هنر را 
در مسائل تبیلغی لازم دانستند و در عین حال 
گفتند: باید به نسل نوجوان و جوان توجه خاص 
و ویژه ای داشــت چرا که فردای کشور متعلق 
به این نســل است و باید ذهن بدون شبهه، به 

ساخت آینده بپردازد.
رهبــر انقلاب التزام عملــی جوانان به اعمال 
عبادی و اجتناب از گناه را مهم برشــمردند و 
نقش مســاجد و هیات ها را در این زمینه موثر 
خواندنــد. حضرت  آیت الله خامنه ای در همین 
بحث آباد کردن و احیای مساجد را، امری واجب 
دانستند و گفتند: نباید مساجد فقط وقت نماز 
باز باشد بلکه مسجد باید محل رفت و آمد دائم 

مردم باشد.
ایشــان با اشــاره به یکی از دیدارهای گذشته 
خود با اهالی ســینما گفتند: گاهی اوقات ما از 
برخی اقشــار توقع زیادی داریم؛ حال آنکه در 
تهیــه معارف و خــوراک فکری لازم برای آنها 

کوتاهی کرده ایم.
آخریــن نکته ای که رهبر انقلاب در این دیدار 
مورد تاکید قرار دادند ضرورت ایجاد یک کانون 
عظیم حوزوی )ابتدا در حوزه علمیه قم سپس 
در حوزه های بزرگ دیگر( برای گسترش کمی 

و ارتقای کیفی و علمی تبلیغات دینی بود.
ایشان ۳ ماموریت برای این کانون بیان کردند: 
تهیــه و تولید مــواد تبلیغاتی به روز و نوآورانه، 
تنظیم شیوه های پیشرفته و اثرگذار تبلیغاتی 

و تربیت موثر به معنای حقیقی کلمه.

 رئیسی  در نشست خبری مشترک 
با همتای کنیایی:

 نگاه ما به کنیا نگاه به کشور 
دارای ظرفیت های متنوع است

سید ابراهیم رئیسی در ادامه برنامه های سفر به کنیا 
در نشست مطبوعاتی مشترک با رئیس جمهور این 
کشور با ابراز خرسندی از سفر به قاره آفریقا و کشور 
کنیا، گفت: دست همه دولت های قاره آفریقا را به 
گرمی می فشاریم. رئیس جمهور افزود: روابط ایران و 
کنیا دارای پیشینه تاریخی طولانی است و معتقدیم 
همکاری های میان دو کشــور و نیز همکاری میان 
ایران با همه کشــورهای قاره آفریقا می تواند روز به 
روز توســعه پیدا کند. رئیس جمهور آفریقا را قاره 
ظرفیت ها توصیف و تصریح کرد: نگاه ما در جمهوری 
اســلامی ایران به آفریقا نگاه به کشــورهای دارای 
استعداد، ظرفیت، نیروهای انسانی با استعداد، ذخایر 
مادی و معنوی، منابع طبیعی و معدنی است. رئیسی 
اضافه کرد: همچنین نگاه ما به کشــور دوست مان 
کنیا، به عنوان کشــوری سرشــار از ظرفیت های 
متنوع است که تبادل آنها با ظرفیت های پرشمار و 
ایران می تواند به ارتقای سطح روابط بین دو کشور 

کمک کند. 

نایب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور پاسخ داد:

 اصلاح قوانین انتخاباتی 
به کجا رسید؟

نایب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها 
در مجلس شورای اسلامی گفت: طرح اصلاح قانون 
انتخابات ریاست جمهوری با نظر مجمع تشخیص 
مصلحت متوقف شــده است و طرح اصلاح موادی 
از قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی نیز بر سر 
اختلاف بر یک ماده معطل مانده است. حمیدرضا 
کاظمی، درباره آخرین وضعیت طرح اصلاح قوانین 
انتخاباتی، با بیان اینکه طرح اصلاح قانون انتخابات 
ریاست جمهوری با ایراد مجمع تشخیص مصلحت 
نظام متوقف شد، بیان کرد: کمیسیون امور داخلی 
مدت طولانی با دولت، مرکز پژوهش ها و کارشناسان 
مربوطه بر روی این طرح کار کرد، در نهایت این طرح 
در مجلس به تصویب رسید اما در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام متوقف شد و اکنون نیز همین طور 
باقی مانده است. نایب رئیس کمیسیون امور داخلی 
تصریــح کرد: طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس 
شــورای اســلامی نیز که ماده ۵۳ آن به برگزاری 
انتخابات تناســبی در تهران باز می گردد، توســط 
مجمــع تشــخیص مورد ایراد قــرار  گرفته و طرح 
متوقف شــده است. وی تاکید کرد: در طرح اصلاح 
قانون انتخابات مجلس، نظر ما این اســت که بند 
مورد اختلاف حذف شود و مابقی مواد آن که مورد 
تایید شورای نگهبان و مجمع  تشخیص است برای 
انتخابات سال جاری اجرایی شود. باید تفاهمی بین 
مجلس و مجمع و شورای نگهبان صورت گیرد و برای 
نهایی کردن طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس که 
بیش از دو سال روی آن کار شده است گام برداشته 

شود تا به انتخابات سال جاری برسد.

سخنگوی دولت:

ک کشور   درقبال خا
با  احدی تعارف نداریم

علــی بهادری جهرمــی در واکنش به بیانیه پایانی 
ششــمین دور گفتگوهای راهبردی وزرای خارجه 
روســیه و کشورهای عضو شورای همکاری خلیج 
فارس درباره جزایر ســه گانه ایرانی ابوموسی، تنب 
بزرگ و تنب کوچک، در حســاب کاربری خود در 
توییتر نوشــت: » بر سر منافع ملی و خاک کشور با 

احدی تعارف نداریم.«

ح کرد:  وزیر خارجه مطر

 آفریقا
سرزمین فرصت های رو به پیشرفت

وزیر خارجه کشورمان گفت: وجود جمعیت  جوان، 
مردمان  خوب و خون گرم، قاره  آفریقا را به سرزمین  
فرصت هــای رو به پیشــرفت تبدیل کرده اســت. 
حسین امیرعبداللهیان در توییتی نوشت: به همراه 
رییس جمهور، در کنیا و اوگاندا )شرق آفریقا( هستیم. 
وجود جمعیت  جوان، مردمان خوب و خون گرم، این 
قاره را به سرزمین  فرصت های رو به پیشرفت تبدیل 
کرده اســت. آفریقا برای حفظ اســتقلال  سیاسی 
تعصــب دارد. وجــود بازار متنوع صادرات و واردات، 

زمینه مهم همکاری  به شمار می رود.

 معاون اول رئیس جمهور: 

 امروز تعامل و هماهنگی سران قوا 
در بالاترین سطح قرار دارد

جلســه هیات وزیران به ریاســت معاون اول رئیس 
جمهور برگزار و برخی تصمیمات در جهت پیشبرد 
برنامه های دولت به تصویب رسید. محمد مخبر در 
این جلسه با اشاره به هماهنگی بسیار خوب سران 
قوا گفت: به فضل الهی امروز تعامل و هماهنگی میان 
سران قوای سه گانه در بالاترین سطح قرار دارد که 
اتفاقی کم نظیر و از توفیقات نظام است و با اتکاء بر 
این روابط نزدیک و ســازنده، هیچ مشکل غیرقابل 
حل در کشور وجود ندارد. معاون اول رئیس جمهور 
همچنین حساسیت افکار عمومی نسبت به مسائل و 
موضوعات روز جامعه را یادآور شد و بر لزوم پرهیز از 
هرگونه حاشیه سازی بویژه درباره موضوعات مورد 

توجه جامعه تاکید کرد.

روسیه و باز هم جفا!
   سهیل جمشیدپور

دولت های حاشــیه ی خلیج 
فارس به دلیل مشکلاتی که با 
دولــت بایدن دارند و نیز به این 
دلیل که احساس می کنند نظم 
جهان در حال تغییر است، روابط دو و چند جانبه ی 
خود را در حوزه های مختلف به چین و روســیه 
نزدیک کرده اند که بخشــی از آن ناشــی از رقابت 
جهانی ایالات متحده و چین در عین وابستگی های 
متقابل اقتصادی شان به یکدیگر است که استراتژی 
ایالات متحده را با ایده ی مهار هوشمندانه ی چین 

متوجه منطقه ی هند و اقیانوس آرام کرده است.
در این شرایط رقابتی میان چین و روسیه برای به 
دست گرفتن ابتکار عمل در منطقه ی خاورمیانه 
نیز به شــکل خاموش اتفاق افتاده است که گاهی 
دولــت هــای چین و روســیه را وادار می کند که 
برای دلربایی از دولتهای عربی و کســب منافع با 
هدف پر کردن خلاهای منطقه، با مواضع آنها در 
زمینه های مختلف سازگاری نشان دهند تا به نوعی 
خود را بازیگران مهم خلیج فارس و منطقه ی عربی 

جلوه دهد.
همچنین پس از شورش پریگوژین و سفر پوتین 
به داغستان که تا حدی مشکلات امنیت داخلی و 
کمبود منابع مالی و وجود مشکلاتی میان نخبگان 
قدرت و الیگارش های روســی را مشــخص کرد، 
روســیه نیاز دارد که هم در بحث انرژی و غلات و 
هم در بحث جذب کمک مالی و سرمایه گذاری از 
کشورهای عربی به ترتیب به مثابه ی نوعی کمک 
کننده به تثبیت قیمت جهانی انرژی و واردکننده ی 
غلات و نیز نوعی بانک برای جلوگیری از اضمحلال 

اقتصادی خود نگاه کند.
در شــرایطی که روسیه پس از اشغال کریمه فکر 
مــی کــرد می تواند به ســادگی دولت اوکراین را 
ســاقط نماید و یا بخش شــرقی اوکراین را تجزیه 
و اشــغال نماید، در میدان عمل در نوعی گرداب 
ژئوپلیتیــک فرو رفت و همین موجب شــد تا در 
مقابل بســیاری از کشــورها مانند بازیگران قفقاز 
جنوبــی و ترکیــه، مواضع خود را تعدیل کند و در 
شرایطی که جمهوری اسلامی ایران انواع مساعدت 
های اقتصادی و دوستانه را در قالب روابط قانونی 
بین المللی در جهت تعمیق مناســبات دو جانبه 
در دستور کار داشت، بندی تعجب برانگیز در روز 
۱۰ ژوئیه ۲۰۲۳ در بیانیه ی پایانی نشست روسیه 
و اعضای شورای همکاری خلیج فارس در مسکو 
گنجانده شد که به حل و فصل مساله ی جزایر ایرانی 
با ساز و کارهای دیپلماتیک یا حقوقی تاکید می 
کند. این اقدام ناشیانه و محکوم که توسط وزارت 
خارجه ی روسیه صورت گرفت و با خویشتنداری 
ســخنگوی وزارت خارجه ی جمهوری اســلامی 
ایران؛ اقدامی مردود خوانده شد، مطمئنا بر روی 
نگاه مردم ایران نسبت به دولت روسیه تاثیر منفی 
خواهد گذاشت و ممکن است در آینده با بی علاقه 
شــدن ایران به توسعه ی مناسبات با روسیه، وزن 
و اعتبار بین المللی روســیه، در منطقه و جهان، 

کاهش یابد.
احتمالا جمهوری اسلامی ایران فارغ از جناح بندی 
های داخلی در ساختار سیاسی روسیه، بیانیه های 
رســمی وزارت خارجه روســیه را موضع رسمی و 
تمام شده ی ساختار قدرت فدراسیون روسیه تعبیر 
کرده و این به معنی دخالت روسیه در امر تمامیت 

ارضی ایران تلقی گردد.
در جنگ روســیه برای اشــغال نظامی اوکراین، 
جمهوری اسلامی ایران با کمال بزرگ منشی سعی 
در ایجاد مفاهمه و صلح سازی میان مسکو و کیف 
داشت که متاسفانه، غربی ها سعی کردند تا روابط 
نظامی قدیمی و عادی میان ایران و روســیه را به 
جنگ اوکراین پیوند بزنند و دست هایی چون رژیم 
صهیونیستی یا برخی منابع زرد روسی هم سعی 
نمودند تا ایران را موافق با اشغالگری روسیه نشان 
دهند که بارها و بارها توسط مسئولان ایرانی رد شد.
جای آن اســت که علاوه بر احضار ســفیر روسیه و 
برحذر داشتن روسیه از اظهار نظر در مورد تمامیت 
ارضی ایران، مســئولان روسی متوجه باشند که 
ایــران یکــی از قدرت های بــزرگ خلیج فارس و 
منطقه ی خاورمیانه است که حتی در برابر ایالات 
متحده در خلیج فارس، آقایی و سیادت می کند، 
چه رســد به طرفی که قدرتی به مراتب کمتر از 
ایالات متحده دارد و حتی بیانیه ها و فعالیت های 
دیپلماتیک و حقوقی ایالات متحده تاثیری بر عزم 
و اراده ی ایران اســلامی برای پاسداری از تمامیت 
ارضی اش در طول سالها نگذاشته است و فعالیت 
ها و سخن پراکنی های بازیگران دیگر نیز تاثیری 

در عزت همیشگی ایران اسلامی نخواهد داشت.
امید که این اقدامات غیر دوســتانه و پر تبعات در 
شرایطی که ایران علاقه مند به تقویت مناسبات 
خود با تمام کشورهای منطقه و نیز کشور روسیه 
است، توسط روسها اصلاح شود تا مورد بهره برداری 
غربی ها قرار نگیرد وگرنه ایران نیز می تواند ضمن 
محکوم کردن صریح اقدامات روســیه در اوکراین 
و تجدید نظر در برخی تبادلات سنتی، مناسبات 
خود با روسیه را محدود به آسیای مرکزی و قفقاز 

کند و گزینه های جایگزینی را در نظر بگیرد.
این امیدواری وجود دارد تا وزارت خارجه ی روسیه 
موضع خود را اصلاح کرده و متوجه اشتباه عجیب 

خود بشود.

خبر ویژه

رییس دفتر حافظ منافع ایران در مصر، تصمیم اخیر قاهره در پذیرش اولین گروه گردشــگران ایرانی 
را گامی در راستای ارتقاء روابط سیاسی بین دو کشور ایران و مصرعنوان کرد.

محمد حســین ســلطانی فر با اشــاره به اظهارات اخیر وزیر گردشگری مصر مبنی بر اینکه به زودی سفر  
اولین گروه گردشگران ایرانی به مصر برای بازدید از منطقه شرم الشیخ  انجام می شود، گفت: این موضوع 
حاصل و نتیجه مصوبه اخیر دولت مصر اســت که برای اولین بار این اجازه را صادر کرد که گردشــگران 

ایرانی بتوانند با سفر به مصر از منطقه شرم الشیخ بازدید کنند .
وی با اشــاره به اهمیت موضوع گردشــگری در روابط سیاســی و اقتصادی دو کشــور ایران و مصر گفت: 
اتفاق رخ داده می تواند علت و انگیزه ای برای ارتقاء و عادی شــدن روابط دو کشــور در ســایر بخش ها از 

جمله حوزه های سیاسی و اقتصادی باشد.
این دیپلمات ارشد جمهوری اسلامی ایران در قاهره با بیان اینکه در مصر معمولاً صدور مجوز برای ورود 
گردشگران به منطقه شرم الشیخ مرحله رو به جلویی در بحث اخذ تصمیم نهایی در مورد ارتقای روابط 
دوجانبه با یک کشــور محســوب می شــود، گفت: تصمیم اخیر دولت مصر برای صدور مجوز جهت سفر 
گردشگران ایرانی به این کشور دریچه ای در جهت ارتقاء روابط سیاسی دو کشور در سطح سفارت است .
وی همچنین تصریح کرد: ما در مدت اخیر شاهد رویکرد مصر به سمت همگرایی منطقه ای و عادی سازی 
روابط مصر با دو کشــور ســوریه و ترکیه بودیم و مصر به خوبی به جایگاه ویژه جمهوری اســلامی در 

منطقه واقف است .

صدور مجوز برای گردشگران ایرانی؛

گام رو به جلو ، یک   روابط سیاسی با مصر

اخبار کوتاه
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3اقتصاد
خبر ویژه

همزمان با اعلام دادســتانی مبنی بر ارائه مســتندات فرارهای مالیاتی از ســوی 
وزارت اقتصاد، خاندوزی وزیر اقتصاد از دســتور ویژه به ســازمان مالیاتی برای ارائه 
این مســتندات به دادســتانی خبر داد. ســید احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی 
و دارایی درباره نامه دادســتان تهران مبنی بر ارائه مســتندات از فرارهای مالیاتی 
اظهار داشــت: ســازمان امور مالیاتی دارای فرآیندهای دادرســی قضائی است و در 
مورد پرونده فرارهای مالیاتی بررســی ها در حال انجام اســت، اما در کنار این روند 
به رئیس سازمان امور مالیاتی دستور ویژه داده شد تا مستندات مربوط به فرارهای 
مالیاتی را در اســرع وقت در اختیار دادســتانی عمومی و انقلاب تهران قرار دهند.

لازم به اشاره است که دادستان عمومی و انقلاب تهران اعلام کرده بود که با توجه 
به اینکه فرار مالیاتی جرم است؛ در مکاتبه با وزیر امور اقتصادی و دارایی مقرر شد 
که چنانچه در این زمینه گزارشی اعلام شده است، مراتب با ذکر شماره و تاریخ به 
اینجانب اعلام شود.به گفته وی در مکاتبه با وزیر اقتصاد تصریح شد چنانچه تاکنون 
گزارش و اعلام جرمی در این خصوص صورت نگرفته است؛ ضمن مستندسازی در 
خصوص افرادی که فرار مالیاتی آنها مربوط به حوزه قضائی تهران است، مراتب را 
به همراه مســتندات در مورد هر فرد به صورت مجزا با معرفی نماینده به اینجانب 

اعلام و موارد مربوط به ســایر اســتان  ها را به دادستان های مربوطه اعلام کنند.

 وزیر امور اقتصادی و دارایی:

مستندات فرارهای مالیاتی به دادستانی تهران ارسال شود

در گفت و گو با کارشناس ارشد بازار سرمایه 
ح شد: مطر

 کوره پول سوزی 
دوباره روشن شد

  میناسادات حسینی/ گروه اقتصاد
 شــاخص کل بورس تهران برای چهارمین روز 
متوالی شــاهد ریزشی گسترده بود؛ به طوری 
که شاخص کل بورس با ۳۰ هزار و ۱۶۱ واحد 
کاهــش تا رقم دو میلیــون و ۱۲۸ هزار واحد 

سقوط کرد.
نقشه بورس تهران یکدست قرمز شد و در این 
بــازار تنها ۵ درصد نماد های بورســی مثبت و 
۹۵ درصــد آن ها منفی بودند. نماد های فولاد 
مبارکه اصفهان، ملی صنایع مس ایران و توسعه 
معــادن و صنایع معدنی خاورمیانه نســبت به 
سایر نماد ها بیشترین تاثیر منفی را روی بورس 

داشتند.

 شاخص کل بورس 
فقط یک عدد نمایشی است

ارزش معامــلات بــورس تهــران در حالی به 
حدود ۴ هزار و ۶۱۳ میلیارد تومان رسیده که 
»فولاد«، »فملی« و »میدکو« سه نمادی بودند 
که بیشترین تاثیر را در شاخص داشتند.اما نکته 
عجیــب در بحبوحه ریــزش ۳۰ هزار واحدی 
بــورس ، افت تنها یک درصدی شــاخص کل 
بورس بود؛ به طوری که نماگر اصلی بازار سهام 
کاهش ۱.۴ درصدی را روی تابلو نشان می داد؛ 
در حالی که پرتفوی سهامداران واقعیت دیگری 
را نشان می داد و آن، ریزش گسترده سهام بود.

امــا بحران در بــورس تهران در روز های آینده 
نیــز ادامــه دارد؟ در این میان چرا مســئولان 
ســازمان بورس و در راس آن رئیس ســازمان 

بورس سکوت اختیار کرده اند؟
مهدی روزبهانی، کارشناس ارشد بازار سرمایه 
در ایــن رابطه گفت: کلیت بورس در روز ســه 
شــنبه منفی بود و تمام صنایع بورســی شاهد 
ریزش گســترده ســهام بودند؛ چرا بورس به 
چنین روز و حالی افتاده؟ آقای عشقی، رئیس 
ســازمان بورس اگر در این شرایط توان کنترل 
و مدیریــت ایــن بازار را ندارید، چرا اســتعفا 

نمی دهید؟
وی با اشــاره به تداوم ریزش های شــاخص کل 
بــورس به دلیل نامه هــای متعدد دولت برای 
دست اندازی به سود شرکت های بورسی ادامه 
داد: چرا در ایران صندلی های مدیریت چسب 
دار شــده است؟ مسئولان سازمان بورس و در 
راس آن رئیس سازمان بورس اگر توان کنترل 
بازار سهام را ندارند، می بایست استعفا بدهند، 
زیــرا نام »بورس« برای بــازاری که تبدیل به 
»کوره پول سوزی« ایران شده، برازنده نیست.

مثلث تهدیدآفرین بورس تهران
»تمام زندگی ســهامداران خُرد که ذی نفعان 
بورس هســتند به خاک و خون کشــیده شده 
اســت.« روزبهانی با بیان این جمله ادامه داد: 
شــخص رئیس جمهور، وزیــر اقتصاد و آقای 
عشــقی رئیس ســازمان بورس، مثلثی اند که 
باعث و بانی به خاک و خون کشــیدن زندگی 
مردم در بازار سهام هستند.روزبهانی ادامه داد: 
تیــم اقتصادی آقای رئیس جمهور که در آغاز 
روی کار آمدن اولویت اول خود را مردم و بازار 
سرمایه اعلام کردند، اکنون برای تامین کسری 
بودجه با گرفتن انواع و اقسام مالیات دست روی 

سود شرکت های بورسی گذاشته اند.

نیش سمی بورس در تن نیمه جان 
رد

ُ
سهامداران خ

این کارشــناس بازار ســرمایه با اشاره به آینده 
مبهم تولید شــرکت های بورســی به اقتصاد 
۲۴ گفت: کشــوری که پر از منابع و ثروتمند 
اســت چرا در زمســتان گاز ندارد که صنایع را 
با خاموشــی مواجه می سازد و در تابستان برق 
ندارد که کارخانه های تولید ســیمان خاموش 
شــوند؟روزبهانی با اشاره به گلایه سهامداران 
بورســی از تیم اقتصادی دولت ادامه داد: بازی 
بــورس »مــار و پله« ای اســت کــه هر لحظه 
ســهامدار باید منتظر نیش خوردن و بازگشت 

به نقطه صفر که نه، فرو رفتن در ضرر باشد.

شاخص کل تصنعی است
این کارشــناس بازار سرمایه با اظهار نگرانی 
از ادامــه یافتــن ریزش های بــورس گفت: 
روز سه شــنبه با وجود ریزش های سنگین 
و منفی های ســهام، اما شــاهد کاهش یک 
درصــدی شــاخص کل بــورس بــه دلیل 

مهندسی شاخص بودیم.
روزبهانی خاطرنشــان کرد: شــاخصی به نام 
شــاخص کل درست کرده اند که به جای آنکه 
نمای کلی بازار را نشان دهد تبدیل به شاخصی 
تصنعی برای بازار ســرمایه شده که فرمول آن 
به دســت مسئولان بورس اســت. مثل امروز 
که مشــاهده می کنید بورس به خاک و خون 
کشــیده شــده، ولی با دستکاری شاخص کل، 
آن را در حد یک درصد نشان می دهند و دلیل 
این کار، این اســت که وقتی مدیران بالادستی 
از ریاســت ســازمان بورس گزارش عملکرد و 
راندمان می خواهند، شــاخصی را نشــان دهد 

که کنترل شده است.

گزارش

« از علت افزایش تقاضای پول نقد گار گزارش »روز

بازگشت پراقتدار ایران چک به بازار
 ســقف پرداخــت روزانه پــول نقد از 
خودپردازهــای بانکی زمانی ۲۰۰ هزار 
تومان تعیین شده که پول ملی ارزشمند 
بوده اســت به طوری که طی ســالهای 
پیشین نیاز اکثر مردم در روز به پول نقد 
حتی به ۵۰ یا بعضا ۱۰۰ هزار تومان هم 
نمی رسید، حال از آنجایی که چندسالی 
است به دلیل رشد نرخ تورم، پول ملی 
ارزش خــود را تا حدی از دســت داده 
اســت بنابراین نیاز بــه دریافت روزانه 
۲۰۰ هــزار تومان دیگر چون گذشــته 
مشکل مردم را حل نمی کند و آنها در 
همان ســاعتهای اولیه صبح ۲۰۰ هزار 
تومان را برای پرداخت کرایه تاکسی یا 
هزینــه کرد برخی ضروریات روزمره از 
خودپردازها مــی گیرند. موضوعی که 
باعث شــده حجم تقاضا برای پول نقد 
افزایش یابد و دســتگاههای خودپرداز 
نیز خیلی سریع تهی از اسکناس شوند.
از طرفی کم ارزش شــدن پول موجب 
شــده است تا اسکناســهای خرد ۲، ۵ 
و ۱۰ هزار تومانی که زمانی ارزشــمند 
بودند هم اکنون یا جایی برای ماندن در 
دستگاههای عابر بانکها نداشته باشند یا 
اینکه چنین اسکناسهایی در عابر بانکها 
کمیاب شــده اند. بــه طوری که اغلب 
خودپردازها چند ماهی اســت پولهای 
درشت ۵۰، ۱۰۰ و ۲۰۰ هزار تومانی را 
به مشتریان پرداخت می کنند و مانیتور 
اغلب دســتگاهها بخصوص در میادین، 
اماکن شلوغ و معابر پرتردد شهر، ارقام 
خرد را به نشان عدم موجودی کم رنگ 
و رقــم های درشــت را در قالب ایران 
چــک های رنگارنــگ در اختیار مردم 

قرار می دهند.

پول نقد هنوز در بازار کاربرد دارد
هر چند با توسعه بانکداری الکترونیکی 
و گســترش خدمات متنوع بانکی نیاز 
بــه پول نقــد و حضور فیزیکی مردم به 
شعب برای انجام امورات بانکی بشدت 
کم شــده است، چرا که نقل و انتقالات 
پول و ســایر خدمات از طریق گوشــی 
های موبایل در کســری از زمان انجام 
می شود اما آنگونه کا احساس می شود 
هنوز پول نقد کاربرد خود را از دســت 
نداده است زیرا خیلی از کسب و کارهای 
خرد همچنان داد و ستدهای خود را با 

پول نقد انجام می دهند.
البته این روزها موضوعی که تقاضا برای 
پــول نقد را در جامعه بیش از گذشــته 
افزایش داده اســت، بحــث اخذ مالیات 
از کارتخوانهاســت که به تازگی سازمان 
امور مالیاتی در راســتای عدالت مالیاتی 
و جلوگیــری از فــرار مالیــات گریزان 
همــه دســتگاههای کارتخــوان را این 
ســازمان متصل کرده است تا صاحبان 
کارتخوانهایــی که در فعالیت های روزانه 
تراکنــش های فــراون و بعضا با ارقام بالا 
را دارند برای دریافت مالیات شناســایی 

شوند.
این اقدام هر چند در مسیر جلوگیری از 
فرار مالیاتی و در راستای مالیات ستانی 
عادلانه اقدامی درست به نظر می رسد 
اما متاســفانه فعالان خیلی از مشاغل 
در داد و ســتدهای خرد خود سعی می 
کنند به جای اســتفاده از دستگاههای 
کارتخــوان در نقــل و انتقــالات پول 
مشــتریان را وادار به پرداخت پول نقد 
در ازای کار، ارایه خدمات یا معامله ای 
که انجام می دهند کنند تا میزان ثبت 
تراکنش های آنها به حدی نرســد که 

مشمول پرداخت مالیات شوند.

جستجوی مردم برای تهیه پول نقد 
و عابربانکهایی که اسکناس ندارند

مســئله ای که موجب شده است مردم 
بــرای تهیــه پول نقد بــه عابر بانک ها 
رجوع کنند و به دلیل کاهش اسکناس 

در دســتگاههای خودپــرداز بعضــا با 
دســت خالی برگردند. حال ســئوال 
خیلی ها از مســئولان بانک مرکزی و 
دســت اندرکاران بانکی این اســت که 
چرا اســکناس لازم در دســتگاههای 
خودپــرداز تجهیز نمی شــود و اکنون 
که ارزش پول ملی کاهش یافته اســت 
آنطور که پرداخت ۲۰۰ هزار تومان پول 
نقــد در روز مشــکل مردم را حل نمی 
کند، چرا اقدامی برای افزایش ســقف 
پرداخت روزانه پول انجام نمی شــود؟ 
و فقط در اواخر ســال به دلیل تقاضای 
بیشتر مردم به اسکناس سقف دریافت 
روزانه اســکناس بــرای چند روز ۵۰۰ 

هزار تومان می شود.
جالب اینجاست زمانی که علل کاهش 
اسکناس در عابربانکها از متصدیان بانک 
پرسیده می شود، در جواب می گویند؛ 
مشکلی برای ارائه وجه نقد به مشتریان 
ندارند و پس از اتمام اســکناس دوباره 
دســتگاه خودپرداز به پول تجهیز می 
شــوند. برخی نیز عنوان می کنند وجه 
نقــد برای قراردادن در دســتگاه فعلا 
موجود نیســت و پس از چند ســاعت 
از آغاز به کار که اســکناس به شــعب 
می آید همان را در دســتگاههای خود 

پرداز می گذاریم.

کاهش پول نقد در پی توسعه 
بانکداری الکترونیکی

فرید ضیاءالملکی، کارشــناس بانکی و 

مدیرعامل ســابق چند بانک و موسسه 
مالی درباره علت چرایی کمبود وجه نقد 
در دســتگاههای خودپرداز و اینکه چرا 
بانکها نســبت به این موضوع کم توجه 
اند، گفت: توسعه بانکداری الکترونیک 
و خدمــات دهی نوین از طرق مختلف 
بدون حضور مشــتری در شعب بانک، 
همــراه با ایجاد زیرســاختهای فراوان 
بــرای نقل و انتقال پول موجب شــده 
اســت که به تدریج استفاده ازپول نقد 
در تبادلات روز مره مردم حذف و نقل و 
انتقال پول در معاملات و ... غیر فیزیکی 
و بصورت الکترونیکی انجام شــود این 
موضوع باعث شــده تا تقاضا برای پول 

نقد در جامعه کاهش یابد.
وی با بیان اینکه بانکها در مسیر توسعه 
خدمات الکترونیکی ســعی می کنند تا 
نسبت به سرویس دهی های مناسب و 
مدرن روز در رقابت باهم عقب نمانند، 
افزود: هر چند با پیشــرفت تکنولوژی 
و فراگیــری بانکداری الکترونیک ارایه 
تمام خدمات بانکی با ســهولت انجام و 
مردم در خرید یا نقل و انتقال پول چون 
گذشته نیازی آنچنانی به تهیه پول نقد 
ندارند اما باید گفت که کارایی پول نقد 
همچنان در جامعه حفظ شــده است و 
بانکها برای معدود افرادی که از پول نقد 
در انجام امورات روز مره خود اســتفاده 
می کنند باید دســتگاههای خودپرداز 
خــود را به پول مجهز کنند تا مردم در 
صورت نیاز به پول نقد به زحمت نیفتند.

درخواست برای پول نقد به 
دلیل بیم از اخذ مالیات در انجام 

کنش های بانکی ترا
ایــن کارشــناس بانکی بــه بحث اخذ 
کارمــزد و مالیات از صاحبان کارتخوان 
بانکــی و تلاش آنها برای کاهش میزان 
تراکنــش ها بــا دریافت پــول نقد از 
مشــتریان اشــاره کرد و اظهارداشت: 
البته موضوع دریافت کارمزد از خدمات 
بانکی در تمام دنیا متداول و امر طبیعی 
اســت چرا که بانکهــا در ارایه خدمات 
متحمل هزینه های فراوانی می شوند، 
امــا اکنون که بحث دریافت مالیات نیز 
مطرح است و آنگونه که دریافت مالیات 
از فعالان اقتصادی حوزه کســب و کار 
و... از طریــق میــزان انجام تراکنش ها 
صورت می گیرد، این موضوع باعث شده 
تا برخی برای کاهش تعداد تراکنش ها 
در معاملات از مردم پول نقد درخواست 
کننــد موضوعی که میزان تقاضا برای 

پول نقد را افزایش می دهد.
ضیــاء الملکی افزود: بدنبال توســعه 
بانکــداری الکترونیــک حجــم پول 
فیزیکی در کشور کم شد به طوری که 
طی یک دهه گذشــته میزان نقدینگی 
موجود در سیستم بانکی به نسبت کل 
منابع کمتر از ۱۵ درصد بود اما اکنون 
با توجه به توسعه بانکداری الکترونیک 
و افزایــش ابزار و زیرســاختهای برای 
تســهیل امور خدمات بانکی، این حجم 
به ۵ درصد رسیده است چرا که نیاز به 
پــول نقد در جامعه طی یک دهه اخیر 

بشدت کاهش یافته است.
بنا به این گزارش، هر چند بیش از یکسال 
است که دستگاههای خودپرداز بخصوص 
آنهایی که در میادین و معابر پرتردد شهر 
مستقر هستند خیلی سریع از اسکناس 
خالی می شوند اما اکنون مدتی است که 
اغلب خودپرداز بانکها با کمبود پول نقد 
مواجه اند و مردم برای تهیه آن مجبورند به 
چند دستگاه رجوع کنند تا بتوانند به پول 
نقد برسد. موضوعی که این روزها کسبه 
از مشــتریان تقاضا پول نقد می کنند تا 
تراکنشی انجام ندهند. در چنین شرایطی 
به نظر می رسد بانکها برای تسهیل امور و 
تامین نیاز مردم به پول نقد اقدامات خود 
را در تجهیز منابع دستگاههای خودپرداز 

بکارگیرند.

عقب نشینی مشتریان از بازار مسکن

قیمت مسکن ریزشی شد
یــک کارشــناس مســکن گفــت: در هفته های اخیــر قیمت 
آپارتمان هــای بزرگ متراژ کاهش بیشــتری را در مقایســه با 

واحدهای کوچک تجربه کرده است.
حسن محتشم اظهار کرد: طی حدود دو سال گذشته در شرایطی 
قرار داشتیم که اقتصاد کلان ما مقداری انقباضی عمل می کرد و 
حجم پول به نوعی در بانک ها قفل بود؛ شرایطی که هم اکنون نیز 
تا حدودی وجود دارد. نقدینگی که در بانک ها قرار دارد متعلق 
به سرمایه گذاران دانه درشت است که معمولا به هر بخشی ورود 

می کنند آن بخش متورم می شود.
وی افــزود: بــا توجــه به تعاملات بین المللی بیــن ایران، غرب، 
عربســتان و سایر کشــورها مقداری امیدواری نسبت به اقتصاد 
کشور ایجاد شده است. در عین حال سرمایه گذاران در بخش های 
مختلــف بلاتکلیف هســتند و تصمیمی بــرای ورود به یک بازار 
مشــخص اتخاذ نکرده اند. در واقع هر دو بخش مولد و غیرمولد 
دچار کســادی هســتند و به همین علت، پول ها فعلا در سیستم 

بانکی فریز شده است.
این کارشناس مسکن با بیان این که بازارهای بورس، خودرو، ارز، 
طلا و مســکن، همگی دچار ثبات شــده اند گفت: گزینه ی خوب 
آن اســت که ســرمایه ها به ســمت تولید برود تا گردش مالی و 
اشــتغال ایجاد کند. اگر ســرمایه ها به بازار مسکن بیاید جز رشد 
قیمت و دور شــدن متقاضیان مصرفی از مســکن مورد نیاز ثمره 

دیگری ندارد.
محتشــم تاکید کرد: برخی از هلدینگ ها، شــرکت های بزرگ و 
بانک ها سرمایه های عظیمی را به خرید و فروش مسکن اختصاص 
داده اند. این تقاضای کاذب طی ســال های گذشــته اثرات منفی 
در بازار مسکن ایجاد کرده که باید کنترل شود. اگر دولت بتواند 
حجم نقدینگی را به ســمت تولید ببرد خوب اســت. در غیر این 
صورت ترجیح آن اســت که ســرمایه ها در بانک بماند؛ زیرا اگر 
خارج شــود هم بانک ها به ســمت ورشکستگی بیشتر می روند و 

هم بازارهای غیرمولد دچار حباب می شوند.

وی با اشــاره به کاهش قیمت مســکن در هفته های اخیر گفت: 
قیمت آپارتمان های بزرگ متراژ کاهش بیشــتری را در مقایسه 
با واحدهای کوچک تجربه کرده اســت. در حال حاضر مشــتری 
در بازار مســکن نیســت و این بازار در رکود به سر می برد. دولت 
بایــد در این وضعیت تلاش کند از طریق مجموعه های حرفه ای 
صنعت ســاختمان، تولید مســکن را بالا ببرد. افزایش عرضه به 

پیش گیری از جهش آتی قیمت مسکن منجر می شود.
عضو هیات مدیره انجمن انبوه ســازان اســتان تهران با اشاره به 
تلاش دولت برای اجرای طرح نهضت ملی مسکن گفت: در حال 
حاضر ساخت و ساز در دو حوزه فعال است؛ یکی بخش خصوصی 
است که تقریبا سالیانه ۴۰۰ هزار واحد مسکونی تولید می کند. 
حوزه ی دیگر به برنامه دولت برای ســاخت ســالیانه یک میلیون 
واحد مربوط می شود که در این بخش در هفته های اخیر وزارت 
راه و شهرسازی همکاری خوبی با مجموعه های انبوه سازی آغاز 
کرده که امیدواری را به افزایش عرضه مسکن ایجاد کرده است.

گفت و گو

افول تقاضا در بازار کفش دست دوز

  بازار کفش 
در قرق قاچاقچی ها 

 طبق گفته فعالان صنعت کفش دست دوز، با 
واردات بی رویه کفش های بی کیفیت، صنعت 
کفش دســت دوز ایرانــی، دوران برزخی را 
می گذراند تا جایی که شاهد تعطیلی بسیاری 

از واحد های تولیدی در این بخش هستیم.
بــا واردات کفــش  از ترکیــه و چین آن هم با 
کیفیت غیر قابل مقایسه با کفش های ایرانی، 
بازار دســت دوز ها بســیار بی رونق شده و در 
بخش هایی در رکود کامل بســر می برد. نبود 
مشــوق های صادراتــی و مســیر غیر هموار 
صادرات مشــکل دیگر این صنعت اســت که 
عــلاوه بر رکود بازار داخل، بازار های خارجی 

را هم از دست داده اند.
به اعتقاد فعالان این صنعت، قاچاق کفش به 
داخل کشــور چنان ضربه ای به صنعت کفش 
دست دوز کشور وارد کرده که این صنعت تنها 
برای حدود ۱۰ تا ۲۰ درصد از متقاضیان در 
بازار فعال است که این رقم جوابگوی هزینه ها 
در این صنعت نیســت؛ از این رو تعطیلی و یا 
تغییــر صنف بهترین گزینه برای صنعتگران 

این صنعت کهنه ایرانی است.
همچنین این فعالان صنعتی از کوچ صنعتگران 
به کشور های حاشیه خلیج فارس می گویند. 
آن هــا معتقدند بــا توجه به هزینه های بالای 
مواد اولیه )چرم، چســب، کارگر و ...( امکان 
توســعه این صنعت در کشــور صفر است. از 
ســوی دیگر کاهش قدرت خرید مردم دلیل 
دیگری بر رکود بازار کفش دست دوز است.

در همین رابطه رسول شجری، رئیس اتحادیه 
کفاشــان دســت دوز گفت: برای برون رفت 
صنعت کفش دست دوز از رکود تورمی نیاز به 
ایجاد شاهراه هایی برای صادرات محصولات 
ایرانی به بازار های هدف اســت؛ موضوعی که 
تاکنون علی رغم درخواست های مکرر فعالان 
این صنعت همچنان مغفول مانده و دولت ها 
در راســتای حمایــت از ایــن صنعت تلاش 

نداشته است.
وی بــا بیان اینکه صادرات تنها راهکار نجات 
تولید اســت، افــزود: در حال حاضر ظرفیت 
تولید کفش دســت دوز در کشــور بیش از 
۴۰۰ میلیــون جفت انواع پای پوش اســت، 
اما در خوش بینانه ترین حالت ســالانه کمتر 
از ۲۰۰ میلیــون جفت کفــش در بازار ایران 

مصرف می شود.
شجری ادامه داد: این آمار نیز با واقعیت موجود 
بازار که تابعی از تورم و گرانی اســت و مردم 
امکان خرید بیش از یک جفت کفش را ندارند، 
تطابق دارد. مردم برای خرید کالای اساســی 
جا مانده اند چه برسد به اینکه بخواهند برای 
خانواده کفش دســت دوز خریداری کنند. به 
غیر از عده ای که سرانه مصرف سالانه آن ها سه 
جفت است، مابقی مردم سرانه مصرف کفش 
شان کمتر از این میزان که فقط به یک جفت 
در ســال می رســد، است و هر سال هم شاهد 
کاهش خرید کفش در سطح کشور هستیم.

 مشوق هایی برای تولید کنندگان 
کفش دست دوز

رئیس اتحادیه کفاشان دست دوز با تاکید بر 
اینکه تولیدکنندگان را با ایجاد مشوق می توان 
سرپا نگه داشت، اظهار کرد: به منظور حمایت 
از تولیدکنندگان باید با ایجاد مراکز تجاری در 
خارج و ایجاد نمایندگی برای تولیدکنندگان 
کفــش از آن ها در قبال رکود تورمی حاکم بر 

بازار حمایت کرد.
این مســئول صنفی تصریح کرد: کشور های 
حاشیه خلیج فارس، روسیه، عراق و کشور های 
اوراسیا می توانند بازار های صادراتی مناسبی 
برای کفش های دســت دوز ایرانی باشــند به 
همین دلیل لازم است تا بستر های صادراتی 
برای آن ها با امکان حضور در نمایشــگاه های 

خارجی مهیا شود.

مردم توان خرید کفش ندارند
وی بــا اشــاره به کاهش قــدرت خرید مردم 
خاطرنشــان کرد: افزایش هزینه حامل های 
انرژی، دو برابر شدن قیمت ارز، افزایش قیمت 
اجــاره واحد هــای تولیدی و بالا رفتن قیمت 
مواد اولیه موجب شده تا قیمت کفش دست 
دوز در سال جاری نسبت به دوره مشابه سال 
گذشته حداقل ۳۰ تا ۳۵ درصد گرانتر شود.
رئیس اتحادیه کفاشــان دســت دوز گفت: با 
توجه به شــرایط بازار داخلی باید راهی برای 
صــادرات پای پوش هــای ایرانی به بازار های 
جهانی باز شود. در حال حاضر میزان صادرات 
این محصول ۱۰۰ میلیون دلار اســت که این 
محصولات روانه بازار های عراق و افغانســتان 
شــده اند.این مقام مســئول صنفی افزود: با 
توجه به اینکه ظرفیت تولید به مراتب بیشتر 
از مصرف داخلی اســت بنابراین می توانیم با 
صادرات هم تولید را ســر پا نگه داریم و هم 

برای کشور ارزآوری داشته باشیم.



w w w . r o o z g a r p r e s s . i r

روزنامه اقتصادی صبح ایران

24 ذی الحجه  1444   13 جولای 20238 پنجشنبه 22 تیر 1402  شماره پیاپی 2428

نفت و انرژی 4

تا پایان برنامه هفتم توسعه محقق می شود 

خداحافظی با ناترازی های برق 

کوتاه از انرژی

بین الملل

استقبال آمریکا از قرارداد 
انرژی عراق و توتال

آمریــکا از قــرارداد عظیــم نفــت، گاز و 
انرژی هــای تجدیدپذیــر که عراق و غول 
فرانسوی "توتال انرژی" هفته جاری امضا 
کردند، استقبال کرد.عراق و "توتال انرژی" 
دوشــنبه هفته جاری پس از  یک تاخیر 
طولانی، قرارداد انرژی ۲۷ میلیارد دلاری 
امضا کردنــد که هدف آن، افزایش تولید 
نفــت و افزایش ظرفیت این کشــور برای 
تولیــد انرژی با اجــرای چهار پروژه نفت، 
گاز و انرژی های تجدیدپذیر اســت.جیک 
ســالیوان، مشــاور امنیت ملی کاخ سفید 
در بیانیه ای اظهار کرد: این قرارداد عظیم 
که هفته جاری به طور رســمی امضا شــد 
و شــامل مشارکت شرکت های منطقه ای 
و آمریکایی اســت، گامی بزرگ در جهت 
خودکفایــی انرژی عراق و دســتیابی این 
کشــور به اهداف اقلیمی اســت. سالیوان 
گفت: آمریکا از تلاش های مســتمر عراق 
برای بالا بردن تاب آوری داخلی و متنوع 
سازی تامین انرژی خود، حمایت می کند.

این قرارداد که ابتدا در ســال ۲۰۲۱ امضا 
شــد، در پی عدم رضایت سیاســتمداران 
عراقــی از مفاد آن، به تاخیر افتاد. اما پس 
از آن که دولت عراق موافقت کرد ســهم 
۳۰ درصدی که کمتر از درخواســت اولیه 
بود را در پروژه بگیرد، سرانجام در آوریل، 
نهایی شــد. شــرکت "توتال انرژی"، ۴۵ 
درصد ســهم از این پروژه خواهد داشت و 
شرکت "قطر انرژی"، ۲۵ درصد سهم دارد.

انتقاد دبیرکل اوپک از 
تلاش ها برای توقف 
سرمایه گذاری در نفت

دبیرکل اوپــک اعلام کرد که پیش بینی 
می شود تقاضای جهانی برای همه اشکال 
انرژی، ۲۳ درصد تا ســال ۲۰۴۵ رشــد 
کند.هیثم الغیص در کنفرانس نفت و گاز 
نیجریه خاطرنشان کرد: درخواست ها برای 
محدود کردن یا متوقف کردن تامین مالی 
پروژه های نفتــی جدید، غیرواقع گرایانه 
یا غیرمعقول اســت. با ایــن حال، وی به 
نیــاز به فناوری بــرای مقابله با آلایندگی 
ناشــی از سوخت های فسیلی اذعان کرد.

مدیران و مقامات نفتی سازمان کشورهای 
صادرکننــده نفت )اوپک( به طور مرتب، 
بر ضرورت تداوم سرمایه گذاری در نفت، 
تاکید کرده و هشدار می دهند در غیر این 
صورت، قیمت ها جهش پیدا خواهد کرد.

دبیرکل اوپک گفت: پیش بینی می شــود 
تقاضای جهانی برای همه اشــکال انرژی، 
۲۳ درصد تا سال ۲۰۴۵ رشد می کند که 
بــه معنای نیاز ما به همه اشــکال انرژی 
اســت. ما به راه کارهای نوآورانه تری مانند 
جذب و ذخیره ســازی کربن و پروژه های 
هیدروژن علاوه بر اقتصاد کربن چرخشی 
داریم که حمایت مثبتی از سوی گروه ۲۰ 
دریافت کرده اســت.صنعت نفت جهانی 
به ۱.۲ تریلیون دلاری ســرمایه گذاری در 
همین مدت نیاز دارد و این صنعت هنوز در 
مسیر رسیدن به این سطح سرمایه گذاری، 

قرار نگرفته است.

 قیمت نفت 
سوار بر نوار صعودی

قیمت نفت  دیروز برای دومین روز پیاپی 
افزایش یافت. اعلام کاهش تولید بزرگترین 
صادرکنندگان نفت دنیا و امید به افزایش 
تقاضا در کشــور های در حال توسعه تأثیر 
نگرانی در مورد اقتصاد دنیا را خنثی کرده 
اســت.قیمت هر بشکه نفت برنت دریای 
شــمال با ۱۳ ســنت معادل ۰.۱۶ درصد 
افزایش به ۷۹ دلار و ۵۳ ســنت رســید. 
نفت وست تگزاس اینترمدیت آمریکا هم با 
۱۴ سنت معادل ۰.۱۹ درصد افزایش، ۷۴ 
دلار و ۹۷ سنت معامله می شود.عربستان 
هفته گذشــته اعلام کــرد کاهش تولید 
داوطلبــان یک میلیون بشــکه ای خود را 
در ماه اوت ادامه خواهد داد. روسیه هم از 
کاهش ۵۰۰ هزار بشــکه ای صادرات خود 
خبــر داد.اداره اطلاعات انرژی آمریکا در 
روز سه شــنبه پیش بینی کرد تقاضا ۱۰۰ 
هزار بشکه در روز در سال جاری میلادی 
و ۲۰۰ هزار بشــکه در روز در ســال آینده 
میــلادی از عرضه پیشــی خواهد گرفت.

آژانس بین المللی انرژی هم با اشــاره به 
کاهش عرضه نفت عربســتان و روسیه به 
عنوان بزرگترین صادرکنندگان نفت دنیا 
و همچنین افزایش تقاضا در کشــور های 
در حال توســعه و چین اعلام کرد بازار در 
نیمه دوم ســال جاری میلادی با کمبود 

مواجه خواهد شد.

وزیر نفت در حاشیه جلسه هیئت دولت:

در هیچ جایگاهی کارت 
سوخت حذف نشده است

وزیــر نفت اعلام کرد که در هیچ جایگاهی 
کارت ســوخت حذف نشــده است. جواد 
اوجی در حاشــیه جلســه دیــروز هیئت 
دولــت در جمع خبرنگاران اظهار کرد: در 
قانــون بودجــه ۱۴۰۲ وزارت نفت موظف 
شــده که تمام خودروهای کشور از کارت 
سوخت خودشان استفاده کنند. وی افزود: 
به همین دلیل ما شــروع کردیم که کارت 
ســوخت جایگاه ها را محدود کنیم، اما در 
هیچ جایگاهی کارت ســوخت حذف نشده 
اســت.اوجی یادآور شد: استفاده مردم در 
شروع این طرح ۱۷ درصد از کارت سوخت 
شخصی بود، اما امروز به بیش از ۵۴ درصد 
رســیده است. این کارت سوخت جایگاه ها 

هم برای موارد اضطراری است.

سخنگوی صنعت برق :

کنون قطعی برق به علت  تا
خ نداده است کمبود تولید ر

طی روزهای گذشته و افزایش دما مصرف 
بــرق به ۷۲ هزار مگاوات رســید و رکورد 
تــازه ای برای مصرف برق به ثبت رســید، 
که به گفته مســئولان امر شــبکه برق در 
تمامی استان ها پایدار است. اما در روزهای 
گذشته برخی از نقاط استان تهران قطعی 
بــرق را بــه صورت مکــرر تجربه کرده و از 
این موضوع گلایه داشتند.مصطفی رجبی 
مشهدی مدیر عامل شرکت مدیریت شبکه 
بــرق ایران در رابطــه با این موضوع گفت: 
خوشــبختانه تا کنون خاموشی ای ناشی از 
کمبود برق وجود نداشته حتی مصرف برق 
نسبت به روزهای قبل روند کاهش داشته 
اســت. ســخنگوی صنعت برق ادامه داد: 
اگــر در منطقه ای قطعی برق اتفاق افتاده 
است، ممکن است به دلیل افزایش فشار بر 
تجهیزات انتقال برق باشد که دچار حادثه 
شــده اند که البته این موضوع به ســرعت 
برطرف شده است.به گفته این مقام مسئول 
تــا کنون قطعی برق به علت کمبود تولید 

اتفاق نیفتاده است.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس :

شرایطی فراهم شود که 
سرمایه گذاری در صنعت برق، 

به صرفه باشد
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با 
بیان اینکه سیاســت کلان کشور در حوزه 
صنعت برق به سمتی رود که سرمایه گذاری 
در این حوزه به صرفه و شیرین باشد، گفت: 
هرچند به کارگیری روش هایی مانند الزام 
صنایع بزرگ به تولید برق موردنیاز خودشان، 
روش مناســبی است اما واقعیت آن است 
که مشــکل کنونی ما نبود سرمایه گذار در  
صنعت برق نیســت.مصطفی طاهری عضو 
کمیســیون صنایع و معادن مجلس درباره 
قطعی برق صنایع، گفت: تا سیاست کلان 
کشور در حوزه صنعت برق به سمتی نرود 
که ســرمایه گذاری در این حوزه به صرفه 
باشــد، استفاده از سایر راهکارها برای رفع 
این مشکل یک نوع مُسکن محسوب شده 
و علاج نخواهــد بود.نماینده مردم زنجان 
و طــارم در مجلس ادامــه داد: هرچند به 
کارگیــری روش هایی ماننــد الزام صنایع 
بــزرگ به تولید برق موردنیاز خودشــان، 
روش مناســبی است اما واقعیت آن است 
که مشــکل کنونی ما نبود ســرمایه گذار 
در  صنعت برق نیســت، در واقع مشــکل 
در سیاســت اشــتباهی است که در انگیزه 
ســرمایه گذار اثر دارد. عضو کمیســیون 
صنایع و معادن مجلس مطلب فوق را با ذکر 
مثالی تشریح کرد و گفت: به طور مثال اگر 
بدهی دولت به نیروگاه ها صفر شود و دولت 
تضمیــن دهــد که از این پس به نیروگاه ها 
بدهی نخواهد داشــت و برق تولیدی را با 
قیمت مناسب خریداری کند، نیازی نیست 
کــه تولیدکنندگان و صنایع بزرگ را ملزم 
بــه تولید برق موردنیاز خودشــان کرد.بر 
اساس این  گزارش عضو کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس در ادامه  تصریح کرد: قیمت 
تعیین شده در این حوزه باید شیرین و قابل 
صرفه باشــد از سوی دیگر خرید تضمینی 
به گونه ای باشــد که ســرمایه گذار بداند، 
ضرر نمی کند؛ اگر کاری کنیم که سرمایه 
گــذار بدانــد با ســرمایه گذاری به معنای 
واقعی ســود می کند، مســائل و مشکلات 
در این زمینه ها خود به خود حل می شود.
ایــن نماینده مــردم در مجلس یازدهم با 
بیــان اینکه بدهی دولت به صنعت برق که 
عمده آن مربوط به نیروگاه ها اســت عدد 
بالایی می شــود، ادامه داد: تا زمانیکه این 
سیاست ها به کار گرفته نشده، راهکارهای 
مدیریتی مانند کاهش مصرف یا تولید ۱۰ 
هزار مگاوات توسط صنایع و... می تواند یک 

راه حل محسوب شود.

  فاطمه صفری دهکردی/   گروه انرژی 
معاون برنامه ریزی شرکت برق حرارتی گفت:با توجه 
به رشــد مصرف برق طی ۵ ســال آینده درتلاشیم 
تــا افــق برنامه هفتم توســعه بتوانیم با احداث ۳۵ 
هزار مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی ناترازی میان 
تولید و مصرف برق را از بین ببریم.امیر دودابی نژاد 
معاون برنامه ریزی شــرکت برق حرارتی با اشاره به 
اینکه بیش از ۹۵ درصد برق کشور در نیروگاه های 
حرارتی تولید می شود، افزود: با توجه به اینکه بخش 
عمده برق کشــور توسط واحدهای حرارتی تأمین 
می شود، از این رو هر ساله یک برنامه ریزی منسجم 
برای آماده ســازی این واحدها در دســتور کار قرار 
می گیــرد تا با انجــام به موقع برنامه های تعمیراتی 
بتوانیم نیروگاه ها را برای فصول گرم سال در حداکثر 
آمادگی تولید در اختیار داشته باشیم.وی ادامه داد: 
بر همین اساس در یک سال تعمیراتی گذشته بیش 
از ۱۰۰ هــزار مــگاوات برنامه تعمیراتی با موفقیت 
به انجام رســیده اســت تا این روزها بتوانیم تمامی 
ناوگان برق حرارتی کشــور را حداکثر آمادگی در 

اختیار داشته باشیم.

خروج اضطراری نیروگاه ها به کمتر از 2 درصد 
رسیده است

معاون برنامه ریزی شرکت مادرتخصصی برق حرارتی 
با تاکید بر اینکه شاخص خروج اضطراری نیروگاه ها 
بــا انجام به موقع و با کیفیت برنامه های تعمیراتی به 
کمتر از دو درصد رسیده است، اضافه کرد: این رقم یک 
شاخص آمادگی بسیار خوب و منطبق بر استانداردهای 
جهانی است که با اتکای برنامه ریزی های صورت گرفته 
در این حوزه می توانیم این روزها را با اطمینان بیشتری 

پشــت ســر بگذاریم. دودابی نژاد معاون برنامه ریزی 
شــرکت برق حرارتی نیاز فعلی مصرف برق کشور را 
بیش از ۷۲ هزار مگاوات برشــمرد و افزود: حدود ۵۴ 
هزار مگاوات از این رقم توسط نیروگاه های حرارتی و 
مابقی توسط نیروگاه های برقابی، تجدیدپذیر، اتمی، 
مولدهای مقیاس کوچک و دیزل ها تولید می شود که 
در این میان حدود ۱۰ هزار مگاوات ناترازی بین تولید 
و مصرف برق وجود دارد.وی با اشــاره به برنامه ریزی 
صورت گرفته برای رفع ناترازی موجود در این بخش، 
گفت: براســاس پیش بینی صورت گرفته در تلاشیم 
در افق برنامه هفتم توسعه بتوانیم این ناترازی را رفع 
کنیم. برای تحقق این امر با توجه به رشد مصرف برق 
طی پنج ســال آینده باید مجموعاً ۳۵ هزار مگاوات 
ظرفیت جدید نیروگاهی با حجم سرمایه گذاری ۱۸ 

میلیارد یورو احداث شود.

متوسط راندمان نیروگاه های حرارتی کشور 
حدود 39.5 درصد است

معاون برنامه ریزی شــرکت برق حرارتی با تاکید بر 
اینکه در حال حاضر متوســط راندمان نیروگاه های 
حرارتی کشور حدود ۳۹.۵ درصد است، گفت: این 
رقــم تقریباً یک درصد با متوســط راندمان جهانی 
اختــلاف دارد و برنامه ریزی شــده تــا از حداکثر 
ظرفیت ممکن برای افزایش راندمان از طریق احداث 
واحدهای بخار نیروگاه های گازی موجود و جایگزین 
کردن برخی از نیروگاه های فرسوده استفاده کنیم.

دودابی نژاد معاون برنامه ریزی شرکت برق حرارتی با 
اشاره به اینکه راندمان نیروگاه های حرارتی براساس 
لایحه برنامه هفتم توسعه باید به ۴۱ درصد افزایش 
یابد، گفت: این مهم از دو طریق احداث نیروگاه های 
جدیــد با راندمان بــالا و همچنین افزایش راندمان 

نیروگاه های موجود انجام خواهد شد.

احداث واحدهای بخار نیروگاه های 
سیکل ترکیبی ضرورت دارد 

معاون برنامه ریزی شرکت برق حرارتی تاکید کرد: 
یکــی از مهم تریــن راهکارها برای افزایش راندمان 
نیروگاه هــای حرارتــی، احــداث واحدهای بخار 
نیروگاه های ســیکل ترکیبی است که از این طریق 
می توانیــم راندمان نیروگاهی کشــور را حدود دو 
درصد افزایش دهیم.معاون برنامه ریزی شرکت برق 
حرارتی بیان کرد: سرمایه گذاری مورد نیاز برای این 
اقدام مهم حدود پنج میلیارد یورو است که با انجام 
آن سالانه بیش از ۱۰ میلیارد مترمکعب در مصرف 
سوخت معادل صرفه جویی خواهد شد.دودابی نژاد 
معاون برنامه ریزی شــرکت برق حرارتی با اشاره به 
اینکه از تابســتان ســال گذشته تاکنون بیش از دو 
هزار مگاوات واحد جدید نیروگاهی به بهره برداری 
رســیده است، گفت: براســاس برنامه ریزی صورت 
گرفته تا پایان امسال دو هزار مگاوات ظرفیت جدید 
نیروگاهی حرارتی دیگر نیز وارد مدار خواهد شــد. 
معاون برنامه ریزی شرکت برق حرارتی تاکید کرد: 
یکــی از مهم تریــن راهکارها برای افزایش راندمان 
نیروگاه هــای حرارتــی، احــداث واحدهای بخار 
نیروگاه های ســیکل ترکیبی است که از این طریق 
می توانیــم راندمان نیروگاهی کشــور را حدود دو 
درصد افزایش دهیم.وی یادآور شــد: در طول ۱.۵ 
ســال گذشته با اســتفاده از توان شرکت های فناور 
و دانش بنیان توانســته ایم با ارتقای توان واحدهای 
نیروگاهی موجود حدود هزار و ۵۰۰ مگاوات به توان 

عملی نیروگاه های حرارتی بی افزاییم.

خبر ویژه

  علیرضا قربانی / گروه انرژی 
وزیر کشور در حاشیه جلسه هیئت دولت اظهار کرد: موضوعات اربعین به طور 
جدی پیگیری می شود. یکی از مسائل همین موضوع گرما است که برای این امر 
پیش بینی های مختلفی شده است از جمله تدارک سایبان ها و جت فن هایی که 
هوا را تلطیف کند. همچنین اتاق های ســرد برای کســانی که ممکن است دچار 
گرمازدگی شوند. این کارها با همکاری وزارت بهداشت و دستگاه های مربوطه 
در حال پیگیری اســت.وی درباره ده  ســاله شدن مدت اعتبار گذرنامه ها اظهار 
کرد: این امر قرار است به عنوان لایحه اصلاح قانون در دولت مصوب شود و به 

مجلس برود. احمد وحیدی در پاســخ به پرسشــی درباره توقف صادرات برق به 
عراق اظهار کرد: توقف صادرات نداشتیم، اما شرکت ملی نفت مطالباتی داشته 
است و در راستای آن، تعاملاتی داشته اند و در راستای حل و فصل آن تصمیماتی 
گرفته شــده که با توجه آمادگی هایی که طرف عراقی اعلام کرده، وزارت نفت 
هم تصمیمات خود را مطابق با آن تنظیم می کند.وی درباره اقدامات دولت در 
مبارزه با قاچاق کالا، گفت: موفقیت های خوبی کسب کرده ایم، در کالاهایی که 
اختلاف قیمت جدی میان داخل و خارج کشــور وجود دارد، شــاهد قاچاق کالا 

هستیم که بیشترین قاچاق خروجی کشور در حوزه انرژی است.

وزیر کشور درحاشیه جلسه هیئت دولت:

توقف صادرات برق به عراق نداشتیم

یک مقام مسئول:

مشکل اساسی در تامین آب نداریم 
معاون راهبری و نظارت بر بهره برداری شرکت مهندسی آب و فاصلاب کشور 
به بیان توضیحاتی درباره علت قطعی آب برخی شهرستان های خوزستان، 
سیســتان و بلوچســتان، کرمان و کرج در چند روز گذشته پرداخت. هاشم 
امینی گفت: در خوزستان بخشی از محلات در حاشیه شهر اهواز و روستای 
ملاشیه که سالهاست قطعی آب دارند با مشکل مواجهه شده بودند، با اقداماتی 
که انجام دادیم مشکل کم آبی و یا بی آبی این روستا حل می شود و تاکنون 
تقریباً ۷۰ درصد مشــکل این روســتا حل شــده و تا هفته آینده کل مشکل 
آب ملاشــیه حل می شــود. مشکل دیگر این است که ۸۰ درصد از انشعابات 

حاشــیه خوزســتان هم غیرقانونی است ولی با این وجود آب این مناطق به 
صورت ۲۴ ساعته وصل است.وی افزود: در سیستان و بلوچستان از آبان ماه 
ســال گذشــته یک برنامه منظم برای تأمین آب این استان داشته ایم، مردم 
سیستان و بلوچستان نگران آب خود برای بعد از اینکه چاه نیمه ها را از دست 
بدهیم نباشند و در این استان مشکلی برای تأمین آب نخواهیم داشت. پنج 
شنبه و جمعه به دلیل مشکلی که در یکی از ایستگاه های پمپاژ داشتیم ۲۴ 
ساعت با مشکل آب در سیستان و بلوچستان مواجه شدیم ولی با اقدامات 
انجام شده، آب آنها وصل شد.امینی گفت: در شهر کرج به دلیل نوسانات برق 

مشکل پمپاژ آب داشتیم که با برق اضطراری انرژی مورد نیاز آنها را تأمین 
کردیم ولی با پایداری شبکه برق مشکل خاصی برای تأمین آب کرج نداریم. 
معاون راهبری و نظارت بر بهره برداری درباره قطعی آب تهران نیز توضیح 
داد: به طور کلی در شبکه های آب به صورت موردی حادثه داریم و این امر 
باعث می شود مردم چند ساعتی با قطعی آب رو به رو شوند ولی ما مشکلی 
اساســی در تأمین آب نداریم. اصلًا قطعی آب برنامه ریزی شــده نداریم. به 
نحوی برنامه ریزی کرده ایم که تابستان گرمی که داریم را به نحوی پشت 

سر بگذاریم که کمترین مشکل را برای هموطنان داشته باشیم.

یک نماینده سابق مجلس :

 از ورود خودروهای با مصرف بالای بنزین 
به بازار جلوگیری شود

یک نماینده ســابق مجلس گفت: همانگونه که 
در مورد کالاهای الکتریکی گریدبندی مصرف 
بــرق و انــرژی داریم، در مــورد خودرو نیز این 
رویــه باید اجرایی شــود و بــه خودروهایی که 
مصرف غیربهینه ســوخت دارنــد اجازه ورود 
به بازار داده نشــود.علی بختیار درباره ناترازی 
تولید و مصرف بنزین و راهکارهای پیشنهادی 
بــرای عبور از این چالش اظهار داشــت: عامل 
اصلــی در صعودی شــدن روند مصرف بنزین 
خودروهای غیراســتاندارد هســتند، ما اکنون 
خودروهایــی داریــم که بیش از ۱۰ لیتر در هر 
۱۰۰ کیلومتر مصرف ســوخت دارند و این در 
حالی اســت که نرُم مصرف در ســطح دنیا به ۴ 
تا ۵ لیتر در ۱۰۰ کیلومتر رســیده اســت.وی 
افزود: بخش خودروســازی دچار معضل جدی 
بوده و در زمینه بهینه ســازی مصرف ســوخت 
کار جدی انجام نشده است. موضوع دیگر پایین 
بــودن قیمت بنزین و گازوئیل و عدم تناســب 
قیمت حامل های انرژی اســت که باعث شــده 
مصرف نســبت جمعیتی که در کشــور داریم 
بســیار بالا برود.وی گفت: نــرخ آزاد گازوئیل 

در ایران ۳۰۰ تومان اســت، در هیچ جای دنیا 
این رقم را شــاهد نیســتیم، به طوری که علت 
اصلــی قاچاق گازوئیل نیــز موضوع قیمت آن 
اســت، بنابراین شرایط گازوئیل به مراتب بدتر 
از بنزین اســت.بختیار به افزایش پلکانی قیمت 
حامل هــای انرژی به عنوان یک راهکار کنترل 
مصرف اشــاره و اظهار داشت: افزایش جهشی 
قیمت حامل های انرژی در شــاخص های کلان 
اقتصاد ایران تاثیر نامطلوب داشــته اما افزایش 
تدریجی پاسخ مطلوبی گرفته است. بنابراین باید 
به سمت افزایش تدریحی برویم سالانه متناسب 
بــا نرخ تــوم از فاصله قیمتی جولگیری کنیم و 
این تدبیری اســت که مجلــس باید در برنامه 
هفتم توسعه اعمال کند.وی با بیان اینکه افزایش 
۲۰ تــا ۳۰ درصدی به صورت ســالانه راهکار 
مناسبی اســت، گفت: راهکار دیگر جلوگیری 
از ورود کالاهای غیر اســتاندارد و با مصرف بالا 
از جمله خودرو است که باید در دستور کار قرار 
گیرد، همانگونه که در مورد کالاهای الکتریکی 
گریدبندی مصرف برق و انرژی داریم  در مورد 

وسایل نقلیه نیز این رویه باید اجرایی شود .

گزارش ها نشان دادند ؛

کشور  12سد مهم 
کمتر از 20 درصد آب دارند

با شــروع فصل گرما میزان تبخیر آب از سدها 
افزایــش یافته و اوضاع بعضی از ســدها رو به 
بحرانی شــدن حرکــت می کند، به طوری که 
طبق آمار هفدهم تیرماه ۱۲ ســد مهم کشور 
کمتر از ۲۰ درصد آب دارند.وضعیت سدهای 
مهم )شرب-کشــاورزی( از ابتدای ســال آبی 
جاری )ابتدای مهرماه( تا هفدهم تیرماه بیانگر 
این است که تعدادی از سدهای کشور کمتر از 
۲۰ درصد آب دارند، سد دوستی و طرق استان 
خراســان رضــوی به ترتیــب ۱۰ درصد و ۱۴ 
درصد، سد، خداآفرین استان آذربایجان غربی 
۱۱ درصد، ســد بارون استان آذربایجان غربی 
۱۹ درصد، سد شمیل و نیان استان هرمزگان 
۲۰ درصد، ســد نهرین استان خراسان جنوبی 
۱۹ درصد،  سد تنگوئیه سیرجان استان کرمان 
۱۴ درصد و سد ساوه استان مرکزی ۱۴ درصد 
پر هستند.در این بین سد رودبال داراب استان 
فارس ۳ درصد و چاه نیمه های استان سیستان 
و بلوچســتان تنها ۵ درصد پر هستند و میزان 
پرشدگی دو سد دز استان خوزستان و وشمگیر، 
گلســتان و بوستان استان گلستان صفر است. 

همچنین حجم آب موجود در ســدهای کشور  
در این مدت  به ۲۹ میلیارد و ۴۶۰ میلیون متر 
مکعب رسید که در مقایسه با سال گذشته ۲۰ 
درصد افزایش داشته همچنین میزان ورودی 
آب به سدهای کشور تا هفدهم تیرماه معادل 
۳۶ میلیــارد و ۲۲۰ میلیــون متر مکعب بوده 
که این عدد در مقایســه با ســال گذشــته که 
عددی معادل ۲۸ میلیارد و ۱۸۰ میلیون متر 
مکعب بوده ۲۹ درصد افزایش داشــته اســت.

میزان خروجی از مخازن سدهای کشور در این 
تاریــخ ۲۵ میلیارد و ۸۱۰ میلیون متر مکعب 
ثبت شده که این عدد در قیاس با سال گذشته 
کــه عددی معادل ۲۲ میلیارد و ۸۴۰ میلیون 
متــر مکعب بــوده بیانگر افزایش ۱۳ درصدی 
اســت.همچنین ارتفاع کل ریزش های جوی 
کشــور معــادل ۲۰۴.۸ میلی متر بوده که این 
مقدار بارندگی نسبت به میانگین دوره مشابه 
درازمــدت ۲۳۸.۲ میلی متر ۱۴ درصد کاهش 
و نســبت به دوره مشــابه سال آبی گذشته که 
عددی معادل ۱۸۵.۹ میلی متر بوده ۱۰ درصد 

افزایش را نشان می دهد.
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5بانک و بیمه

مدیر کل بهزیستی استان ایلام:

 44 واحد مسکونی 
 در هفته بهزیستی به مددجویان 

گذار می شود وا
ایــلام / گروه اســتان ها: مدیر کل بهزیســتی 
ایلام گفت: همزمان با هفته بهزیســتی امسال 
۷۲طــرح اشــتغالزایی و ۴۴واحد مســکونی 
مددجویان افتتاح می شود.حســین نورعلیوند 
در آســتانه هفته بهزیســتی در تشــریح این 
برنامه ها اظهار داشــت: به همین مناسبت ویژه 
برنامــه های مختلفی پیش بینی شــده که در 
طول هفته بهزیســتی )۲۴لغایت ۳۰تیرماه( در 
مناطق مختلف استان اجرا خواهند شد.وی ادای 
احترام و غبارروبی مزار شــهدا، سخنرانی پیش 
از خطبه های نماز جمعه، برپایی میز ارتباطات 
مردمی در پایگاه های نماز جمعه، رایگان شدن 
خدمات توانبخشی و مشاوره برای عموم، دیدار با 
مسئولان استان، اطلاع رسانی خدمات بهزیستی، 
حضور مســئولان بهزیستی در برنامه های صدا 
و ســیما، بازدیــد از مراکز بهزیســتی و منازل 
مددجویان و تقدیر از جامعه هدف و شــرکای 
اجتماعــی را از جملــه این برنامه ها اعلام کرد.
مدیر کل بهزیســتی ایلام با ذکر اینکه همزمان 
با هفته بهزیســتی امسال ۷۲طرح اشتغالزایی 
مســکن و ۴۴واحد مسکونی مددجویان افتتاح 
می شــود، افــزود: در آیین ویژه گرامیداشــت 
روز بهزیســتی که ۲۵تیرماه برگزار خواهد شد 
عــلاوه بر تقدیر از چهره های موفق مددجویان 
و شرکای اجتماعی این سازمان در طول یکسال 
گذشته از پوستر ششمین سوگواره ملی عکس 
 مســیر ســبز ویژه اربعین حسینی نیز رونمایی 

خواهد شد.

 رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي 
استان مرکزي اظهار کرد:

وصول 108 درصد درآمدهاي 
استان مرکزي در سال گذشته 

مرکــزی / گروه اســتان ها: رئیس ســازمان 
مدیریت و برنامه ریزي اســتان مرکزي گفت: 
۱۰۸ درصد از درآمدهاي استان مرکزي سال 
گذشــته محقق شــده است و  ۳۴۷۵ میلیارد 
تومان مالیات بر ارزش افزوده ســال گذشــته 
نیز در بین دهیاري ها و شهرداري هاي استان 
توزیع شــده اســت.رئیس سازمان مدیریت و 
برنامه ریــزي اســتان مرکــزي در چهارمین 
نشســت شوراي برنامه ریزي و توسعه استان 
مرکزي گفت: این استان سال گذشته ۱۱ هزار 
و ۵۱۵ میلیــارد تومان وصول درآمد داشــت 
که نســیت به ســال قبل از آن ۲ برابر افزایش 
یافته اســت.نوربخش عســکري افزود: ۱۰۸ 
درصد وصول درآمدهاي اســتان مرکزي سال 
گذشــته محقق شــد.وي ادامه داد: ۱۲ هزار و 
۹۵۴ میلیارد تومان درآمد وصولي امسال براي 
استان مصوب شده که پیش بیني مي شود این 
درآمدها محقق شود.رئیس سازمان مدیریت 
و برنامه ریزي اســتان مرکــزي گفت: مبادله 
بودجه هفت طرح امسال به استان اختصاص 
یافته که تخصیص آنها در اســتان باید انجام 
شود.عســکري افزود: ۸۰ درصد بودجه کشور 
امسال در ردیف ها و طرح هاي ملي اختصاص 
یافته که این مهم نیازمند پیگیري دستگاه ها 
دارد.وي کل اعتبارات اســتان مرکزي را یک 
هزار و ۴۶۳ میلیارد تومان عنوان کرد و گفت: 
کل اعتبارات اســتان امســال ۴۸ درصد و سه 
درصــد نفــت و گاز نیــز ۱۸۸ درصد افزایش 
یافتــه  و قانــون متوازن یک نیز امســال ۲۳ 
درصد رشــد داشته اســت.رئیس ســازمان 
مدیریت و برنامه ریزي اســتان مرکزي اظهار 
کرد: از محل اعتبارات اســتاني امســال ۴۹۳ 
میلیارد تومان به این اســتان اختصاص یافته 
که نسبت به پارسال ۱۴ صدم درصد افزایش 
یافته است.عسکري افزود: ۲۸۲ میلیارد تومان 
از محــل اعتبــارات قانون متوازن یک و ۱۷۵ 
میلیارد تومان از محل اعتبارات قانون متوازن 
دو ، همچنیــن ۴۶۵ میلیــارد تومان از محل 
اعتبارات نفت و گاز امســال به استان مرکزي 
اختصاص یافته است.وي خاطرنشان کرد: ۷۱ 
درصد اعتبارات استان ، الزامي و قانون خاص 
است.رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزي 
استان مرکزي گفت: سه هزار و ۴۷۵ میلیارد 
تومان منابع مالي از محل ارزش افزوده ســال 
وارد اســتان شــده که در بیــن دهیاري ها و 

شهرداري ها توزیع شده است.

کردستان / فردین کمانگر
دبیر جشنواره ملی فیلم کوتاه داستانی و مستند زریبار 
عنوان کرد کردستان دارای ظرفیت ها و توانایی های 
خاصی در حوزه فیلم و سینماست و امروز این استان 
بــه عنوان یکی از قطب های ســینمایی به ویژه در 
حوزه فیلم کوتاه در کشور شناخته شده است.فرید 
نیک خواه افزود: فعالان حوزه ســینمایی در استان 
کردستان با بهره گیری از ظرفیت های فرهنگی، ملی، 
تاریخی و گردشگری در استان، توانستند آثار بسیاری 
را تولید کنند و امروز هنرمندان استان در سطح کشور 
و بین المللی حرفی برای گفتن دارند و این مهم نیز 
سبب شد که استارت اولین جشنواره ملی فیلم کوتاه 
داستانی و مستند زریبار در شهر مریوان زده شود.وی 
در تشریح جزئیات جشنواره ملی فیلم کوتاه داستانی 
و مستند زریبار عنوان کرد: این جشنواره برای اولین 

بار در سطح کشور برگزار شده و خوشبختانه تاکنون 
استقبال بسیار خوبی از آن به عمل آمده است و ۱۶۰ 
اثر از سراسر ایران به دبیرخانه جشنواره ارسال شده 
است که بر اساس رای هیئت داوران جشنواره ۷۵ فیلم 
داخلی و ۵ فیلم از اقلیم کردستان عراق برای نمایش 
عمومی انتخاب شدند.دبیر جشنواره ملی فیلم کوتاه 
داستانی و مستند زریبار به ظرفیت ها و خلاقیت های 
ایجاد شده در جشنواره اشاره کرد و گفت: فیلم های 
منتخــب در فضــای روباز محوطه آمفی تئاتر پارک 
شــانوی شــهر مریوان نمایش داده شده است و این 
اقدام نیز در نوع خودش اقدامی کم نظیر بوده است.
نیک خــواه اضافه کرد اکران عمومی در فضای روباز 
در راستای ایجاد شور و نشاط اجتماعی و همچنین 
آشتی مخاطبان با سیما بوده که خوشبختانه ما در 
این مورد کاملًا موفق بودیم.وی تصریح کرد چشــم 

انداز بســیار خوبی برای جشنواره ملی فیلم کوتاه و 
مستند زریبار تعریف شده است و امروز این جشنواره 
در تقویم رسمی فعالیت های فرهنگی و هنری ایران 
اسلامی قرار گرفته است و امید است که با همکاری 
مسئولان و مدیران جامعه سینمایی کشور به یک برند 
بین المللی همچون جشنواره فیلم کن تبدیل شود 
و تندیس بلوط طلایی جشــنواره ملی فیلم کوتاه و 
مســتند زیر بار به جامعه جهانی شناخته شود.دبیر 
جشــنواره ملی فیلم کوتاه و مســتند زیر بار تشریح 
کــرد: این جشــنواره از هجدهم  تــا ۲۱ تیر ماه در 
شــهر مریوان با حضور مسئولان کشوری و استانی، 
هنرمندان سراسر کشور و مردم خون گرم و مهمان 
نواز مریوان برگزار شد و منتخبان جشنواره موفق به 
دریافت تندیس بلوط طلایی شدند.فرید نیک خواه 
تاکید بر جهانی شدن بلوط طلایی جشنواره عنوان 

کرد: برای اولین بار در سطح کشور برگزار شد بی تردید 
این جشنواره نیز دارای کمی و کاسی هایی نیز بوده 
اســت ما در تلاشــیم تا در ســال های آتی با تکیه بر 
توانایی و ظرفیت های هنرمندان و فعالان حوزه فیلم 
و سینما نقاط ضعف را به قوت تبدیل کنیم و بلوط 
طلایی که نمادی از فرهنگ و هویت مردمان زاگرس 
نشین کشورمان است را به عنوان تندیس جشنواره 
در سطح بین المللی معرفی کنیم.همچنین عنوان 
کرد استان کردستان برای ظرفیت های ویژه در حوزه 
سینماست اما به دلیل مهیا نبودن زیرساخت ها هنوز 
سهم استان از صنعت سینما بسیار ناچیز است و امروز 
باید برای توسعه زیرساخت ها و تقویت آن گام برداریم 
تا ســهم استان از درآمدهای صنعت سینما افزایش 
پیدا کند و استان را به جایگاه اصلی خود در صنعت 

فیلم و سینما برسانیم.

 : کوتاه داستانی و مستند زریبار دبیر جشنواره ملی فیلم 

استان کردستان یکی از قطب های فیلم کوتاه در کشور است 

5
کسب رتبه برتر بانک سپه در تعداد 

کنش های شبکه پرداخت   ترا
در خردادماه  سال جاری

 بانــک ســپه براســاس 
اقتصادی  ماهانه  گزارش 
شــبکه شاپرک، موفق به 
کســب بیشترین سهم از 
بازار تراکنش های شبکه 
بانکــی و نیــز کســب رتبه نخســت در تعداد 
تراکنش هــای کارتخــوان فروشــگاهی در 

خردادماه سال جاری شد.
 این بانک با اختصاص ۱۷٫۳۷ درصد، بیشترین 
ســهم بازار تعدادی تراکنش های شبکه بانکی 
و نیــز بــا کســب ۱۸٫۶۱ درصــد از کل تعداد 
تراکنش های ابزار کارتخوان فروشــگاهی، در 
جایگاه نخست قرار گرفت. براساس این گزارش، 
بانک سپه با کسب سهم ۱۱٫۲۹ درصدی جزو 
بانک هــای برتر با بیشــترین ســهم از تعداد 
کارت های بانکی تراکنش دار در شبکه پرداخت 
قرار گرفت و موفق به کسب بیشترین اختلاف 
مثبت در تعداد تراکنش های مورد پذیرش شد.

همراه بانک توسعه تعاون 
بروزرسانی شد

 نسخه همراه بانک توسعه 
تعاون به منظور تســهیل 
در ارائه خدمات بانکداری 
الکترونیک به مشــتریان 

بروزرسانی شد.
در نســخه بروزرسانی شده همراه  بانک توسعه 
تعــاون خدمات جدیدی در قالب امکان انتقال 
وجه پل، امکان استعلام زنجیره ی انتقال چک 
)ســامانه صیاد(، افزودن دفترچه تســهیلات ، 
امکان انتخاب ســپرده جهت کســر کارمزد در 
انتقــال وجه بین بانکــی در جهت بهره گیری 
و اســتفاده مشــتریان تعبیه شده است. شایان 
ذکر اســت بانک توســعه تعاون با بهره گیری از 
بانکداری الکترونیک کارآمد و همچنین تکمیل 
زنجیــره خدمات مبتنی بر بســتر الکترونیک 
تاکنون تلاش نموده است ظرفیت مناسبی را به 
عنوان یکی از مزیت های رقابتی در ارائه خدمات 
به مشــتریان فراهم ســازد. برای دانلود نسخه 
جدیــد به آدرس زیــر مراجعه یا کلمه “همراه 

بانک” را به ۵۰۰۰۱۵۷۴۱ پیامک کنید.

اخبار

مجمع عمومی عادی سالیانه 
 پست بانک ایران 31 تیرماه 

برگزار می شود
 مجمــع عمومــی عادی 
سالیانه، سال مالی منتهی 
به پایان اســفندماه سال 
۱۴۰۱ پســت بانک ایران 
روز شنبه ۳۱ تیرماه سال 

جاری در تهران برگزار می شود.
مجمع بانک با حضور نمایندگان دولت، ســهام 
عدالت، ســازمان بورس و اوراق بهادار، اعضای 
هیــات مدیره این بانک ، ســهامداران، وکیل یا 
قائــم مقام قانونی صاحبان ســهام و همچنین 
نماینده یا نمایندگان اشــخاص حقوقی رأس 
ســاعت ۹ صبح شنبه ســی و یکم تیرماه سال 
جاری در شــهر تهران به نشانی؛ خیابان کارگر 
شمالی، روبروی سازمان انرژی اتمی، پژوهشگاه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار می شــود.
بنابراین گــزارش: ارائه گزارش هیأت مدیره و 
حســابرس و بازرس قانونی، بررسی و تصویب 
صورت های مالی منتهی به پایان ســال۱۴۰۱، 
تصمیم گیری در خصوص تقسیم سود، انتخاب 
حســابرس و بازرس قانونــی و تعیین روزنامه  
کثیرالانتشــار برای چاپ آگهی ها و سایر موارد 

به عنوان دستور جلسه این مجمع می باشد.
همچنین با توجه به نامه شماره ۱۲۱/۱۶۶۵۴۷ 
مورخ ۱۴۰۰/۱۰/۰۴ مدیریت نظارت بر ناشران 
سازمان بورس و اوراق بهادار، استفاده از ماسک 

در طول برگزاری مجمع الزامی است.
گفتنی اســت: ســهامداران محترم می توانند 
 از طریــق وب ســایت ایــن بانک به نشــانی
www.postbsnk.ir نســبت به مشاهده برخط 

)آنلاین( جلسه مجمع اقدام نمایند.
شــایان ذکر اســت: با توجه به الزامات قانونی 
تنظیم و ثبت صورتجلسه حاضرین در مجمع، به 
همراه داشتن اصل کارت ملی برای سهامداران 
یا نمایندگان آنان جهت حضور درجلسه الزامی 
بوده و نمایندگان اشــخاص حقوقی می بایست 
اصل معرفی نامه با امضای صاحبان امضاء مجاز 
همراه با تصویری از روزنامه رســمی که مبین 
تأیید صاحب امضای مجاز باشد را ارائه نمایند.

بارانِ مهر و ایجاد شرایطی آسان برای خرید بیمه زندگی
بانک قرض الحسنه مهر ایران و بیمه باران برای 
تســهیل خرید بیمه زندگی در چارچوب طرح 
حمایــت از کالا و خدمــات ایرانــی، تفاهم نامه 

همکاری امضا کردند.
دکتر »سید سعید شمسی نژاد« مدیرعامل بانک 
در جلســه امضای این تفاهم نامه اظهار داشت: 
این بانک در حوزه پرداخت وام های خرد فعالیت 
می کند. عملکرد بانک در ســال های گذشــته 
مثبت بوده و در سال گذشته بیش از ۳ میلیون 
فقــره وام پرداخت کرده  اســت که در نوع خود 

کم نظیر است.
وی افزود: ســال گذشــته ۲.۵ میلیون نفر به جمع مشــتریان بانک 
اضافه شــدند. اکنون نیز روزانه ۱۰ تا ۱۲هزار نفر در این بانک افتتاح 

حساب می کنند.
شمســی نژاد با اشــاره به اینکه طرح مهریار حدود ۲۰۰ دستگاه را در 
آغــاز فعالیتــش به خود جذب کرد، اظهار داشــت: این عدد اکنون به 

۱۶۰۰ دستگاه رسیده که عدد بسیار قابل توجهی است.
استقبال گسترده فروشندگان کالا و مشتریان بانک از کالاکارت

وی بــا اشــاره به افزایش ســقف وام بانک های 
قرض الحسنه تا ۳۰۰ میلیون تومان، خاطرنشان 
ســاخت: این مبلغ می تواند بسیاری از نیازهای 
اقشار مختلف را برطرف کند و خود عامل جذب 

مشتریانی از اقشار مختلف است.
شمســی نژاد گفــت: هدف بانک ساده ســازی 
فرآیندهــای ارائه خدمت برای مشــتری و ارائه 
خدمات مختلف مبتنی بر قرض الحســنه است. 
در حــوزه کالاکارت بیــش از ۷۰۰۰ پذیرنده در 
سراســر کشور با بانک در حال همکاری هستند 
و کالا و خدمــات خــود را از طریق کالاکارت به 

فروش می رسانند.
مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران با اشاره به استقبال فروشندگان 
کالا و خدمــات و همچنیــن مشــتریان بانک از طرح کالاکارت، اظهار 
داشت: بیش از ۲۰ درصد وام های بانک در ۳ ماه گذشته در چارچوب 

طرح کالاکارت پرداخت شده است.
در ادامه این جلسه، »علیرضا هادی« مدیرعامل بیمه باران گفت: این 
بیمه از سال ۱۳۹۹ فعالیت خود را آغاز کرده و به صورت تخصصی در 

حوزه بیمه زندگی فعالیت می کند و ماهیت بیمه های آن پس اندازی 
اســت. وی افزود: با توجه به قابلیت هایی که بانک قرض الحســنه مهر 
ایران دارد، امیدوارم همکاری مطلوبی را با این بانک داشــته باشــیم؛ 
به طوری که در ادامه بتوانیم در حوزه وام های کوتاه مدت تر یک ساله نیز 
فعالیت کنیم. هادی خاطرنشان ساخت: همچنین در آینده می توانیم 
کارت های اعتباری قرض الحســنه را روی بیمه نامه به مشــتری اعطا 
کنیم. به این صورت مشــتری علاوه بر بهره مند شــدن از سود ناشی از 
سرمایه گذاری بیمه زندگی، از اعتبارات و امکانات بانک قرض الحسنه 

مهر ایران نیز استفاده کنند.
وی با بیان اینکه بیمه باران در حال حاضر در ۱۵ اســتان کشــور دفتر 
بازاریابی و فروش دارد، گفت: حدود ۵۰۰ نماینده رســمی و بیش از 
۱۰۰۰ نفر بازاریاب برای این بیمه فعالیت می کنند. توانگری شــرکت 

بیش از ۳۸۰ درصد است و در سطح یک صنعت بیمه قرار دارد.
بــر اســاس تفاهم نامه صورت گرفته، متقاضیــان دریافت بیمه عمر و 
زندگــی می تواننــد در چارچوب طرح حمایت از کالا و خدمات ایرانی 
بانــک قرض الحســنه مهــر ایران، خدمات بیمه ای مــورد نظر خود را 
خریداری کنند. سقف وام پرداخت شده در این حوزه ۲ میلیارد ریال 

و حداکثر دوره بازپرداخت آن نیز ۶۰ ماه است.

اخبار

مراســم تودیع و معارفه مدیرعامل هلدینگ جهان ارقام پارس با 
حضور معاونین فناوری اطلاعات و طرح و برنامه و مدیران ارشــد 
بانک ایران زمین، مدیرعامل شــرکت داتام، هیأت مدیره هلدینگ 
جهان ارقام پارس )جامپ( و مدیران عامل شرکت های زیرمجموعه 

برگزار شد.
در این مراسم فرهاد اینالوئی معاون فناوری اطلاعات بانک ایران زمین 
ضمن تشکر از احمد میردامادی مدیرعامل سابق هلدینگ جهان ارقام 
پارس و قدردانی از احمد بهمنیار جهت قبول مسئولیت مدیریت این 
هلدینگ، ماموریت این شرکت متعلق به بانک را هماهنگی شرکت 
های زیرمجموعه در راستای اهداف بانک بیان کرد و گفت: هلدینگ 
جامپ باید با بررســی مدل های مختلف از طریق شــرکت ها به بازار 

ورود کند و سهمی قابل توجهی از بازار را بدست آورند.
در این مراســم مهران باوند ســواد کوهی معاون طرح و برنامه بانک 
ایران زمین شــرکت داری را همانند دو امدادی بیان کرد و گفت: 

افراد زیادی در مســیر رشــد یک مجموعه با توجه به تغییرات و 
استراتژی های ایجاد شده، سهیم هستند.

ســوادکوهی اســتراتژی کلی بانک برای هلدینگ جامپ را هدایت 

مشــتری دانســت و افزود: هلدینگ فناوری اطلاعات بانک ایران 
زمین با تدوین برنامه های عملیاتی، شــرکت های زیرمجموعه را 
در این حوزه ارزیابی کند و بانک بر اساس چهارچوب های کلی در 

سطح کلان نظارت خواهد کرد.
عباس فارسی مدیرعامل شرکت داتام در این مراسم ضمن قدردانی 
از زحمات احمد میردامادی مدیر سابق هلدینگ جهان ارقام پارس، 
گفت: در یک سال اخیر با تمام فراز و نشیب هایی که در بازار وجود 
داشت، با ایجاد تفکرات اساسی و زیرساختی، به مسائل حوزه کسب 

و کار و شناخت بازار پرداخته شد.
احمد میردامادی مدیر عامل سابق هلدینگ جهان ارقام پارس در 
این مراســم مســئولیت پذیرفتن در بازار کنونی را سخت بیان کرد 
و گفت: جذب مشــتری در شــرایط کنونی بســیار سخت بوده و در 
این مســیر تجارب احمد بهمنیار موجب بالندگی و رشد هلدینگ 

خواهد شد.

بهمنیار مدیرعامل هلدینگ فناوری اطلاعات بانک ایران زمین شد

خبر  ویژه

استانها

گهی فقدان سند مالکیت ا
خاتــم رقيــه عباســی بــا تســليم دو بــرگ استشــهاد محلــی مصــدق بــه مهــر دفترخانــه 
ــلاک  ــان پ ــتگاه اپارتم ــدانگ يكدس ــت شش ــند مالكي ــه س ــت ك ــی اس ــدان مدع 97 هم
9179 فرعــی از 9 اصلــی واقــع در حومــه بخــش 1 همــدان ثبــت 77424 صفحــه 274 
دفتــر 515 بنامــش ســابقه ثبــت دارد بــه علــت ســهل انــگاری مفقــود گرديــده و نــزد 
بانــک ســپه در رهــن اســت لــذا بــه اســتناد تبصــره الحاقــی بــه مــاده 120 آييــن نامــه 
قانــون ثبــت بديــن وســيله آگهــی مــی شــود تــا هــر كســی مدعــی انجــام معاملــه و يــا 
وجــود ســند مالكيــت نــزد خــود ميباشــد از تاريــخ انتشــار ايــن آگهــی طــی مــدت 10 روز 
بــه اداره ثبــت اســناد امــلاک مراجعــه و ضمــن ارائــه اصــل ســند مالكيــت و يــا ســند 
معاملــه اعتــراض خــود را كتبــاً تســليم نمايــد در صــورت انقضــاء مــدت و اخواهــی و 
نرســيدن اعتــراض و يــا در صــورت اعتــراض چنانچــه اصــل ســند مالكيــت ارائــه نگــردد 
ســند مالكيــت المثنــی بــه نــام متقاضــی صــادر و تســليم خواهــد شــد. مراتــب براســاس 

ــه و گــزارش شــده اســت. آخريــن اطلاعــات سيســتم جامــع تهي
گهی 1528768 آ شناسه 
مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک همدان ناحیه یک
م / الف 618

گهی اعلام مفقودی پایانکار ساختمانی  آ
گواهــی  شــماره  و   33880 پرونــده  شــماره  بــا  ســاختمانی  پايانــكار 
بــه تاريــخ  93022661 مــورخ 15/10/1394 و شــماره پروانــه 89043863 
صــدور 30/11/1390 بــا پــلاک ثبتــی 5348 فرعــی از 73 اصلــی واقــع در 
مســكن مهــر الغديــر صــادره توســط شــهرداری منطقــه يــک مفقــود گرديــده 
و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.                                                  بروجــرد

مفقودی 
ــی 86 – 648 ب 83  ــماره انتظام ــه ش ــت ب ــزدا وان ــودرو م ــی خ ــند كمپان س
بــه رنــگ ســفيد روغنــی مــدل 1402 شــماره موتــور E2PVB0251 شــماره 
شاســی NAGP2PC31PA607961 متعلــق بــه مصطفــی حميــدی مفقــود 

گرديــده و از درجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.
)سمنان(

مفقودی 
حســينی  زن  نــی  اعظــم  اينجانــب  ســاختمان  مالكيــت  شناســنامه 
فرزنــد ملــک حســين صــادره از بروجــرد بــه شــماره شناســنامه 71 بــه 
ــان  ــماره پاي ــه ش ــلاک 118 ب ــم 19، پ ــم، معل ــوار معل آدرس: دورود، بل
كار 13385 / 225 مــورخ 11 /06 / 85 مفقــود گرديــده و از درجــه 
اعتبــار ســاقط مــی باشــد.                                                               لرســتان

روزنامه روزگار را
در شبکه های اجتماعی 
دنبال و حمایت نمایید

www. ins tagram.com/rozegarnews

www.jaaar.com/kiosk/archives/rozgar

مازندران / گروه استان ها: اولین جلسه شورای برنامه ریزی راهبردی شهرداری ساری با محوریت بررسی و پایش پروژه های 
سازمان مدیریت پسماند در سال جدید، طرح ساماندهی خاک و نخاله عمده، طرح تفکیک از مبدأ و آموزش و فرهنگ سازی با 
حضور سید افشین راسخ عضو شورای اسلامی شهر ساری، حسن کلانتری معاون برنامه ریزی و هماهنگی مناطق شهرداری، 
مجید مزنگی سرپرست سازمان مدیریت پسماند، مهدی نجاتی رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت مردمی، مهدی 
بقالیان مسئول حراست سازمان و سایر همکاران در سالن جلسات سازمان مدیریت پسماند برگزار شد.سید افشین راسخ 
عضو شورای اسلامی شهر ساری، ضمن بیان هماهنگی سازمان با محیط زیست و فرمانداری، خواستار احیاء سایت خاک 
و نخاله در سطح شهر شد.عضو شورای اسلامی شهر ساری در بخش تفکیک از مبدأ، ضمن تقدیر از فعالیت های مناسب 
انجام شده از گذشته تاکنون، استفاده از ایستگاه های ثابت تفکیک جهت مراجعه و دسترسی راحت تر شهروندان را نیز مطرح 

کرد.حسن کلانتری معاون برنامه ریزی و هماهنگی مناطق شهرداری ساری بابیان اینکه برنامه ریزی و دریافت اطلاعات و 
آمار اولیه جهت شروع طرح ها بسیار کاربردی و ضروری است، اجرایی شدن طرح خاک و نخاله عمده و طرح تفکیک زباله 
از مبدأ را با توجه به نیاز شهر و خواسته مردم، ضروری دانست.مجید مزنگی سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
ساری، ضمن ارائه گزارش مختصر از فعالیت ها و اقدامات انجام شده سازمان در حال حاضر، از جلسات برگزارشده با اتحادیه ها 
و صنوف مرتبط با این موضوع تفکیک زباله از مبدأ گزارش داد و اجرای خاک و نخاله عمده را از برنامه های آتی این سازمان 
عنوان کرد.مزنگی در ادامه گفت: ازآنجایی که آموزش و فرهنگ سازی در موضوع تفکیک زباله از مبدأ از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است، کارشناسان واحد آموزش سازمان در راستای آموزش و فرهنگ سازی نیز در بحث مدیریت سبز ادارات و 

آموزش به اصناف و دانش آموزان مدارس فعالیت های خود را به صورت مستمر در دست اجرا دارند.

در اولین جلسه شورای برنامه ریزی راهبردی شهرداری ساری؛ 

برنامه ها و پروژه های سازمان مدیریت پسماند در سال جدید بررسی و پایش شد
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آذربایجان شرقی: گاز استان  مدیر عامل شرکت 

کنون 310 ایستگاه گازرسانی مجهز به سیستم نظارت و کنترل مکانیزه است هم ا

آذربایجان شرقی / گروه استان ها: مدیرعامل شرکت 
گاز اســتان آذربایجان شــرقی گفت: تا کنون ۳۱۰ 
ایستگاه گازرسانی در استان به سامانه مکانیزه کنترل 
و نظارت )مانیتورینگ( تجهیز شده است.نادر کمالی 
افزود: اســتقرار این سیســتم علاوه بر افزایش دقت 

و نظــارت در انــدازه گیــری گاز طبیعی و مدیریتی 
دقیق تر بر نحوه توزیع و مصرف، با کنترل لحظه ای 
پارامترهای موثر بر روند توزیع گاز، امکان بروزرسانی 
زیرساختهای شبکه گاز رسانی را فراهم می کند.وی 
ادامه داد: علاوه بر ســامانه رصد وضعیت، ایســتگاه 

های گازرســانی استان به سایر سیستم های امنیتی 
و نگهداری اعم از اعلان هشدار، کنترل بودارکننده و 
... نیز تجهیز شده است.کمالی اظهار داشت: مدیریت 
ناترازی گاز طبیعی در سال گذشته و گذر از زمستان 
ســخت بدون افت یا قطع فشــار گاز در استان یکی از 
مهم ترین مزایای بکارگیری ســامانه مانتیورینگ و 
رصد لحظه ای وضعیت توزیع گاز در استان بوده است.
مدیرعامل شرکت گاز استان با اشاره به برنامه اجرایی 
سال جاری شرکت در حوزه مانیتورینگ ایستگاه های 
گازرســانی تصریح کرد: در طول ســال جاري کلیه 
ایســتگاههاي صنعتي بالاي ۵ هزار و ایســتگاههاي 
TBS و CPS استان به این سامانه تجهیز خواهند شد.

 
 امسال 6 هزار نفر ساعت دوره آموزشی 
برای امدادگران پیش بینی شده است

مدیرعامل شــرکت گاز اســتان آذربایجان شرقی با 
اعــلام این خبر گفت: امســال آمــوزش ۶ هزار نفر 
ســاعت برای امدادگران شرکت پیش بینی و هدف 
گذاری شــده اســت.نادر کمالی افزود: هم اکنون از 
۴۷۷ امدادگر شاغل در این شرکت ۳۶۰ نفر و از ۲۶۹ 

نفر از کنتورخوانان ۲۴۷ نفر موفق به اخذ گواهینامه 
صلاحیت حرفه ای شــده اند که این روند مطلوب 
با ســیر صعودی تداوم خواهد داشت.وی با اشاره به 
اهمیــت آموزش های مبتنی بر صلاحیت حرفه ای 
تصریح کرد: آموزش مبتنی بر صلاحیت حرفه ای با 
رویکرد شناسایی و تقویت رفتارهای شغلی مهارت 
محور و آموزش های هدفمند  در  افزایش توان و  بهره 
وری نیروهای عملیاتی شــرکت تلاش دارد.کمالی 
ادامه داد: در سه ماهه نخست سال جاری یک هزار 
و ۸۲۷ نفر ساعت دوره آموزشی نیروهای امدادی از 
میزان پیش بینی شده تحقق یافته است.مدیرعامل 
شــرکت گاز استان اظهار داشت: مرکز آموزش این 
شرکت با هدف ارتقای دانش و تقویت توان علمی و 
فنی مشــاغل پیمانکاری صنعت گاز علی الخصوص 
نیروهای امدادی و عملیاتی که به دلیل ارائه خدمات 
مســتقیم به مردم در ویترین ارتباطی شــرکت گاز 
قرار دارند، با برگزاری آموزش های مداوم و مستمر 
با همکاری سازمان فنی و حرفه ای استان تا کنون 
موفق به صدور ۶۷۲ مورد گواهینامه صلاحیت حرفه 

ای برای این نیروها شده است.

کوتاه از استان ها

کوتاه از استان ها

 تولیت آستان قدس رضوی 
در گردهمایی ائمه جمعه:

 خطبه های نماز جمعه 
گاهی بخش، امیدآفرین   باید آ

و ایمان افزا باشد
مشهد / سمیرا رحمتی 

تولیت آستان قدس رضوی بر اهمیت آگاهی بخشی، 
امیدآفرینی و ایمان افزایی خطبه های نماز جمعه 
برای جامعه تأکید کرد.حجت الاسلام والمسلمین 
احمــد مروی در گردهمایی منطقه ای ائمه جمعه 
کشــور که با عنوان »عهد حضور« با شــرکت ائمه 
جمعه استان های خراسان رضوی، شمالی، جنوبی 
و سیســتان و بلوچســتان در مشهد مقدس برگزار 
شــد، بــه اهمیت همگرایــی و هدایتگری فرضیه 
عبادی و اجتماعی نماز جمعه اشــاره و خاطرنشان 
کرد: نماز جمعه از بهترین فرصت هایی اســت که 
خداوند متعال برای دعوت جامعه به پرهیزگاری و 
تقوای الهی فراهم کرده است.وی با تأکید بر اینکه 
در عالــم هیچ امری مهمتر از هدایتگری نیســت؛ 
ابراز کرد: نمازهای جمعه در حقیقت تجلی هدایت 
جامعه هســتند که این نعمت بزرگ به روحانیت و 
خطبای جمعه ســپرده شــده تا از آن برای مصالح 
عمومی و حاکمیت ارزش های اســلامی در جامعه 
بهره ببرند.تولیت آستان قدس رضوی عنوان کرد: 
نمــاز جمعه فارق از ابعــاد دینی، حرکتی آگاهی 
بخش اســت که می تواند سبب رشد فکری جامعه 
در راســتای ارزش های دینی و انســانی شود.وی با 
تأکیــد بــر اینکه در نمازهای جمعه باید حرف نو و 
جدید در مسائل معرفتی، سیاسی و اجتماعی بیان 
شود، ابراز کرد: با توجه به شبهه افکنی های فراوان 
دشمنان اسلام، به روز بودن خطبای جمعه در بیان 
مســائل و پاســخگویی به شبهات و سؤالات ذهنی 
مخاطبان بسیار مهم بوده، لذا تلاش مستمر خطیب 
جمعه برای غنا بخشی به محتوای خطبه ها ضروری 
است.حجت الاسلام والمسلمین مروی امیدآفرینی 
و ایمــان افزایــی را از ویژگی های مهم خطبه های 
نماز جمعه برشــمرد و گفــت: تریبون و منبر نماز 
جمعه باید امیدآفرین و ایمان افزا باشد؛ تمام تلاش 
دشمنان معطوف به این است که حس ناامیدی را 
به جامعه ما تزریق کنند و در این مسیر از هر ضعف 
واقعــی یــا وهمی برای ایجاد بذر ناامیدی در مردم 
استفاده می کنند.وی ائمه جمعه را به ایجاد روحیه 
امید به آینده، تبیین دســتاوردهای بزرگ انقلاب 
اسلامی و ارائه افق های روشن کشور توصیه و عنوان 
کرد: کشــور در ســال های پس از پیروزی انقلاب 
اســلامی علی رغم همه کارشکنی های دشمنان، 
توطئه هــا، تحریم ها و جنگ و غیره، در حوزه های 
مختلف پیشــرفت های قابل توجه و اعجازگونه ای 
داشته، البته در حوزه هایی نیز کاستی هایی وجود 
دارد اما کارهایی که صورت گرفته بســیار بیشتر از 
کاستی هاست.تولیت آستان قدس رضوی حصول 
اســتقلال و عزت کشور و قیاس شرایط کشور قبل 
و بعــد از انقــلاب در حوزه های مختلف را گواهی از 
پیشرفت های کشور دانست و ابراز کرد: امامان جمعه 
هــر هفته در خطبه ها باید فرازهایی از موفقیت ها 
و جلــوه ای از کارآمــدی نظــام در برابر تحریم ها و 
محاصــره اقتصادی را بیان کنند.حجت الاســلام 
والمســلمین مروی همچنین بــه اهمیت ارتباط 
نزدیــک روحانیت با اقشــار مختلف مردم تأکید و 
تصریح کرد: ســاده زیســتی، تواضع و مردم داری 
روحانیت موجب نزدیکی بیشــتر ایشــان با مردم 
بــه ویژه نســل جوان و ایجــاد رابطه ای همدلانه و 

صمیمی می شود.

برگ زرین دیگری در کارنامه شرکت آب منطقه ای کردستان؛

استاندار کردستان از مدیر عامل 
شرکت آب منطقه ای استان تقدیر کرد

کردستان / گروه استان ها: دکتر زارعی کوشا استاندار 
کردستان با اهدای لوح تقدیر از مهندس آرش آریانژاد 
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای استان در راستای 
پاســخگویی به مطالبات بحق مردمی و تأمین آب 
شرب سالم و پایدار شهروندان شهر سنندج، تجلیل 
نمود.در حاشیه جلسه شورای اداری استان، مراسم 
تقدیر از مدیران دست اندرکار در انتقال آب سد آزاد 
روز شنبه ۱۷ تیرماه ۱۴۰۲ در استانداری کردستان 
برگزار و طی آن دکتر زارعی کوشا از مهندس آرش 
آریانژاد "مدیرعامل شرکت آب منطقه ای کردستان" 
بــه جهــت تعامل و تلاش شــبانه روزی برای ارتقاء 
ایســتگاه پمپاژ ســد آزاد و تأمین آب شرب پایدار و 
سالم شهروندان سنندج، با اهدای لوح تقدیر، تجلیل 
بعمل آورد.در متن این لوح تقدیر آمده اســت: عزت 
و ســربلندی جمهوری اسلامی ایران مرهون تلاش 
گســترده متخصصانی است که دانش، تجربه و عمر 
گرانبهای خود را سرمایه ای برای سازندگی، سربلندی 
و اعتلای نظام مقدس جمهوری اســلامی ایران قرار 
داده انــد؛ اینک کــه در پرتو عنایت پروردگار متعال 
در راستای پاسخگویی به مطالبات مردمی و تأمین 
آب شــرب ســالم و پایدار شهروندان، ایستگاه پمپاژ 
سد آزاد ارتقاء یافته و انتقال آب به تصفیه خانه این 
شهرستان با کار جهادی در کوتاهترین زمان ممکن 
میسر گردید، لازم می دانم از تلاش های شبانه روزی 
و ارزنــده جنابعالی صمیمانه قدردانی نمایم.توفیق 
روزافزون شــما را در تداوم خدمت رســانی به مردم 

کشور عزیزمان از درگاه خدوند متعال خواستارم.

 مدیر کل منابع طبیعی و آبخیز داری 
: استان بوشهر

بیش از 99 درصد از اراضی ملی 
 دارای نقشه کاداستر 

و سند تک برگ هستند
بوشــهر / گروه اســتان ها: در تاریخ پانزدهم 
تیرماه جلســه با موضوع شناســایی و تملک 
اراضــی ملی جهت حمایــت از تولید وعرضه 
مسکن در روستاهای استان با حضور مدیران 
کل، معاونین، رؤساو کارشناسان شهرستانی 
ادارات منابــع طبیعی و آبخیــزداری، بنیاد 
مســکن و ثبت اسناد و املاک استان درسالن 
جلســات اداره کل ثبت اسناد و املاک استان 
برگزار گردید.در تاریخ پانزدهم تیرماه جلسه 
با موضوع شناسایی و تملک اراضی ملی جهت 
حمایت از تولید وعرضه مسکن در روستاهای 
اســتان با حضور مدیران کل، معاونین، رؤساو 
کارشناسان شهرستانی ادارات منابع طبیعی 
و آبخیزداری، بنیاد مســکن و ثبت اســناد و 
املاک استان درسالن جلسات اداره کل ثبت 
اســناد و املاک استان برگزار گردید. مدیران 
کل منابع طببعی و آبخیزداری استان بوشهر 
درخصــوص اهمیت واگــذاری زمین جهت 
ســاخت مســکن در روســتا ها به اقشار کم 
درآمــد، جوانــان و خانواده معظم شــهدا در 
راســتای تعهدات دولت و دستورات استاندار 
محترم تاکید داشتند. مدیرکل منابع طبیعی و 
آبخیز داری استان نیز گفت: در استان بوشهر 
از ســال ۱۳۹۴ مباحثی مرتبط با حدنگاری 
شــروع شــد و افزون ۹۹ و نیم درصد از اراضی 
اســتان حدنگاری و ســند تک برگ گرفتند 
در همین زمینه برنامه اتمام ســند دار کردن 
اراضی در دســتور کار قرار دادیم که تا پایان 
ســال به اتمام می رســد و ۱۰۰ درصد اراضی 
حدنگاری خواهند داشــت. گرشاسبی افزود: 
اراضی که در دست اقدام برای سنددار کردن 
داریم ۸ پلاک در شهرســتان دیلم، ۴ پلاک 
در شهرســتان دشتی و ۲ پلاک در شهرستان 
جم اســت. برهمین اساس میزان اراضی مورد 
نیاز برای اجرای طرح در سال ۱۴۰۲ که ۷۰۰ 
هکتار میباشــد برش شهرســتانی مشخص و 
تعیین گردید. و مقرر شد ادارات منابع طبیعی 
و آبخیزداری و بنیاد مســکن در شهرستان ها 
با عزمی راســخ و همتی عالی و با جدیت تمام 
شناســایی، نقشه برداری و تهیه نقشه عرصه 
های مناســب در مجاور روستا هاو همچنین 
تکمیل مســتندات مربوطه و ارسال به استان 
جهت طرح در کمیته تخصیص و واگذاری به 

بنیاد مسکن در اسرع وقت اقدام شود. 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی:

ح جهاد آبرسانی  با طر
 208 روستا از آب شرب 
بهره مند خواهند شد

مرکزی / گروه اســتان ها: مهندس حشمت 
اله عباسی مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
اســتان مرکــزي به مناســبت هفته صرفه 
جویــي در مصرف آب ، در نشســت خبري 
با اصحاب رســانه ، به تشــریح وضعیت آب 
و فاضلاب در اســتان اشــاره نمود و عملکرد 
این شــرکت را تبیین نمود.مهندس عباسی 
در این نشســت خبری اظهار داشت : استان 
مرکزی دارای ۱۲ شهرســتان ، ۳۴ شــهر و 
یک هزار و ۱۱۱ روستا می باشد که شرکت 
آبفا به همه شــهرهای اســتان و ۸۶۳ روستا 
خدمــات خود را ارائه مــی کند.وی افزود : 
منابع آب شرب مردم استان مرکزی در شهر 
و روستا ، علاوه بر سد ها توسط ۷۲۶ حلقه 
چاه ، ۴۲ رشــته چشــمه و ۲۶ رشته قنات 
تامین می شوند.ایشان ادامه دادند : شرکت 
آب و فاضلاب اســتان مرکزی در بخش آب 
مجموعا در شهر و روستا ۵۰۷ هزار مشترک 
از نظر تعدادی و ۶۸۰ هزار مشترک به صورت 
آحادی دارد و در بخش فاضلاب به ۱۹۶ هزار 
مشــترک از نظر تعدادی و از نظر آحادی به 
۳۳۲ هزار مشــترک خدمات فاضلاب ارائه 
میدهــد. مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب 
اســتان مرکزی به عملکــرد این مجموعه 
در ســال ۱۴۰۱ اشــاره نمود و بیان داشت 
: در ســال گذشته ۲۷۴ پروژه در دست اجرا 
بوده اســت و اعتبار در نظر گرفته برای آنها 
بالغ بر۴۸۳ میلیارد تومان بوده که فقط ۵۶ 
درصد آن تخصیص یافته اســت. وی اضافه 
نمود: در ســال گذشــته ۵۳ حلقه چاه حفر 
گردیــد ، ۱۳۷ کیلومتــر خط انتقال و ۲۰۳ 
کیلومتر شبکه توزیع آب اجرا شد ، همچنین 
مهندس عباســی به وضعیت کمبود آب در 
اســتان اشــاره نمود و گفت : مشکل تنش 
آبی در شهرهای استان مرکزی نداریم فقط 
وضعیت تولید و مصرف آب در شــهر ســاوه 
سربه سر هست که شهروندان ساوجی باید 
مصرف آب را مدیریت نمایند تا با مشــکل 
جدی مواجه نشــویم و در روستاها هم فقط 
در دو شهرستان زرندیه و تفرش دارای تنش 
آبی مواجه هستیم.۴۱ باب مخزن با ظرفیت 
۱۴ هــزار و ۵۰۰ متر مکعب احداث گردید 
و ۱۴ کیلومتر شــبکه توزیع برق برای برق 

رسانی به تاسیسات ، اجرا شد.

استانها 6

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان خراسان رضوی خبر داد؛

گذاری زمین در شهرک صنعتی رضوی  آغاز وا

مشهد / سمیرا رحمتی
مدیرعامــل شــرکت شــهرک های صنعتی خراســان رضوی گفت: 
بــا پیگیری هــای صورت گرفتــه و  بهره برداری از شــهرک صنعتی 

رضوی)مشــهد۵( در تاریخ  ۲۴ تیر ماه واگذاری اراضی به متقاضیان 
ســرمایه گذاری صنعتی انجام خواهد شــد. جعفر فرشچی طوسی در 
مراسم گرامیداشت روز صنعت و معدن ، اظهار داشت: واگذاری ۱۲۰ 
هکتار زمین صنعتی در فاز اول شهرک صنعتی رضوی)مشهد۵( شروع 
میشود که این اقدام گامی بلند در راستای نیل به اهداف متعالی دولت 
مردمی و تحقق شعار سال در شهرکهای صنعتی این استان خراسان 
رضوی است.وی با بیان اینکه در حال حاضر با همکاری مقامات قضایی 
و اســتانداری و دیگر دســتگاههای اجرایی استان،  مشکلات زمین با 
همراهی مردم منطقه و توســط شرکت شهرک های صنعتی خراسان 
رضوی از ۲۴ تیرماه سالجاری آماده واگذاری به متقاضیان و صنعتگران 
استان است، افزود: با گذشت چندین سال از تعویق در واگذاری اراضی 
در شهرستان مشهد ، این مجموعه با اخذ مجوزهای لازم برای واگذاری 
زمین در شــهرک فوق را محقق نمود. فرشــچی با بیان اینکه صنایع 
دانش بنیان، صادرات محور، اشتغال آفرین در اولویت واگذاری زمین 

در این شهرک قرار دارند، عنوان کرد: شهرک صنعتی رضوی در شرق 
این شهر بهترین گزینه برای متقاضیان استقرار واحدهای صنعتی در 
اطراف مشــهد اســت زیرا اغلب اراضی شهرکهای صنعتی غرب مشهد 
از واحدهای صنعتی اشــباع شــده و دیگر زمینی در این بخش برای 
اســتقرار واحد صنعتی وحتی توسعه وجود ندارد. رئیس هیأت مدیره 
شــرکت شــهرکهای صنعتی خراسان رضوی اضافه کرد: کارآفرینان و 
صنعتگران از امروز می توانند با اخذ مجوز تاسیس از مراجع ذی صلاح 
برای انتخاب زمین به روش الکترونیکی از طریق ســامانه پنجره ملی 
خدمات دولت هوشــمندhttps://my.gov.ir و در مرحله بعد ســایت 
http//.eservice.isipo.ir  نســبت به انتخاب و دریافت زمین در زون 
تخصصی مورد نیاز اقدام نمایند. شهرک صنعتی رضوی)مشهد۵(  در 
محدوده کیلومتر ۲۸ جاده مشهد به فریمان واقع شده است؛ مساحت 
کل شــهرک یکهزار و ۹۸۷ هکتار بوده که از این میزان ۲۰۰ هکتار 

حوزه عملیاتی و ۱۲۰ هکتار حوزه صنعتی است.

خبر ویژه

سمنان / گروه استان ها: مدیر توزیع برق شهرستان شاهرود بیان داشت: با اولویت 
افزایش رضایت مندی مشــترکین در شهرســتان شاهرود مانور خدمت متعالی 
نصب کنتورهای متقاضیان برق جدید و تبدیل آمپراژ به مدت ۱۶ ســاعت به 
انجام رسید.جمال فرخ زاده در مورد شرح اقدامات و فعالیت های صورت گرفته 
در رزمایش بیان داشــت: تعویض شــش مورد کابل ســرویس و اصلاح انشعاب 
مشــترک، اصلاح چهار دســتگاه تابلوهای برق جدید مجتمع ها جهت کنترل 
پذیری از راه دور و هوشمندســازی و نصب ۱۳۰ مورد اشــتراک متقاضیان برق 
جدید از جمله اقدامات همکاران در این رزمایش دو روزه بوده است.وی اضافه 

نمود: این رزمایش در صورتی که به طور عادی به انجام می رســید بالغ بر ۱۰ 
روز کاری به اتمام می رســید که به همت عوامل مدیریت توزیع برق شهرســتان 
شــاهرود به اســتعداد ۱۹ نفر در قالب ۱۷ اکیپ عملیاتی تحت کمترین زمان 
ممکــن برنامه ریــزی و عملیاتی گردید.فرخ زاده اضافه کرد: در این رزمایش ۱۱ 
دستگاه خودرو سواری- عملیاتی و باری حضور داشته اند و مواردی چون کاهش 
زمان نصب انشعاب مشترکین، افزایش آمادگی در زمان بحران، ارتقای کارایی 
عملیات، کســب مهارت تصمیم گیری و اجرا در شــرایط بحران و اضطرار و هم 

افزایی امور تجمیعی از دیگر اهداف این رزمایش به شمار می رود.

در راستای افزایش رضایتمندی مشترکان توسط شرکت برق شاهرود انجام شد؛

کنتورهای متقاضیان  برگزاری رزمایش خدمت متعالی نصب 

مدیر کل آموزش و پرورش استان ایلام:

آماده سازی مدارس برای سال تحصیلی جدید رسالت درون و برون دستگاهی دارد
   ایلام / گروه استان ها: مدیرکل آموزش و پرورش استان ایلام 
گفت: آماده ســازی مدارس برای سال تحصیلی جدید رسالت 
درون و برون دستگاهی دارد.علی درویشی در نشست شورای 
طرح آماده ســازی مدارس برای سال تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ 
)پروژه مهر( اظهار داشت: آماده سازی مدارس هم رسالت درون 
دســتگاهی دارد و هم برون دســتگاهی و باید از تمام ظرفیت از 
جمله شــورای آموزش و پرورش اســتان و دستگاه های مرتبط 
استفاده شود تا با ایجاد همگرایی های لازم مدارس برای سال 
تحصیلی جدید آماده شــوند.وی،  مقوله عملیاتی شــدن کامل 
طرح آماده ســازی مدارس برای ســال تحصیلی جدید را بسیار 
ضروری دانست و خواستار توجه هرچه بیشتر مدیران مدارس 

در این زمینه شد.مدیرکل آموزش و پرورش استان ایلام تصریح 
کرد: در ابلاغ دستورالعمل این طرح به شهرستان ها و مناطق 
می بایســت به برش مدرســه ای توجه ویژه ای شود. همچنین 
اینکه توجیه و توضیح دســتور العمل برای مدیران مدارس با 
توجه به تنوع مدارس از نظر فنی، نظری و مقطع و… ضروری 
است.درویشــی در ادامه ســاماندهی نیروی انسانی و مدیران 
مدارس، ضرورت پیگیری برای اجرای کامل طرح آماده سازی 
مدارس برای ســال تحصیلی جدید و تهیه پیوســت مستندات 
در این زمینه را خواستار شد.وی در پایان افزود: به دلیل تلاقی 
زمان اربعین با پروژه مهر، شهرستان های که زائر پذیر هستند 
علاوه بر دقت لازم، اقدامات مناسب را با توجه به این مهم انجام 

دهند.گفتنی است؛ در این نشست، سایر اعضا نیز به بیان نکته 
نظرات خود پرداختند.

لرســتان / گروه اســتان ها: مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای لرســتان گفت: هم اینک ۴۴ درصد از حجم 
مخازن سدهای استان پر است که نسبت به سال آبی گذشته در همین تاریخ ۳۰درصد افزایش نشان می 
دهد.مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای لرســتان اظهار داشــت: حجم کل مخازن سدهای مروک، ایوشان، 
تنگ هاله، خان آباد، کزنار و حوضیان ۲۰۸.۷۱میلیون متر مکعب اســت که در این مقایســه ســد ایوشان با 
۹۱درصد افزایش و ســدکزنار الیگودرز با ۱۰۰ درصد افزایش  نســبت به مدت مشــابه ســال قبل ، بالاترین 
درصد افزایش حجم آب را داشــته اند .وی با بیان اینکه هم اکنون ۴۴درصد از مخازن ســدهای لرســتان پر 

است، ادامه داد: حجم آب موجود در پشت سدهای استان ۹۱ میلیون متر مکعب گزارش شده که نسبت 
به مدت مشــابه ســال گذشــته ۳۰درصد افزایش را نشان می دهد.حسن نژاد افزود: در حال حاضر مجموع 
آب ورودی  شــش ســد اســتان  ۰.۱۵ متر مکعب بر ثانیه  و آب خروجی ۴.۱۷ متر مکعب بر ثانیه می باشــد.

مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای لرســتان با اشــاره به کاهش بارندگی ها در اســتان تاکید کرد: مدیریت 
تولید، مدیریت توزیع و مدیریت مصرف، برای گذر از شــرایط کم آبی در تابســتان امســال ضروری اســت و 

گذر از این بحران نیاز به مشارکت همگانی دارد.

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای لرستان:

44 درصد از حجم مخازن سدهای استان لرستان آب دارد
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یادداشت

کشورمان را هر روز بیشتر می بلعند گردها آسمان  ریز

ریزگرد ها ؛ دردی جانکاه 
  سارا فهیم / روزگار

امروزه معضل افزایش فرســایش بادی و 
طوفان هــای گرد و خاک به علت تغیرات 
اقلیمی و خشکسالی های متوالی به بحرانی 
منطقه ای جهانی تبدیل شده است.مسئله 
ای که کشور ما نیز از آن بی نصیب نبوده 
اســت و این موضوع به یک معضل بزرگ 
برای کشورمان در همه فصول سال تبدیل 
شــده اســت. در این بین باید به این نکته 
هــم توجه داشــت که پدیــده ریزگرد و 
توفان های گرد و خاک ناشی از خشکسالی 
و تغییــرات آب و هوایی و ســوء مدیریت 
منابع آب و خاک در سال های اخیر نمود 
بیشــتری یافته و از آنجا که کیفیت هوا 
برای ســلامتی انســان ها اهمیت بالایی 
دارد و کاهــش کیفیت هوا موجب ایجاد 
مشکل و خطراتی به خصوص برای افراد 
مبتلا به بیماری های تنفســی مانند آسم 
می شــود، برخورد با آن مستلزم اقداماتی 
در ســطح ملی و همچنین همکاری ها و 
هماهنگی های فرامرزی بین دولت های 

جهان است.

38 میلیون ایرانی تحت تاثیر پدیده 
گرد و غبار 

جعفــر جندقی، رییس مرکز ســلامت 
محیــط و کار وزارت بهداشــت دربــاره 
آلودگی هوای ناشی از گرد و غبار و اثرات 
بهداشتی آن اظهار کرد: توفان های گرد و 
غبار بیش از ۱۵۰ کشور در جهان را تحت 
تاثیــر قرار می دهد. ۴۵ کشــور به عنوان 
تولیدکننده گرد و غبار هستند و حدود ۲ 
میلیارد تن گرد و غبار در سال در اتمسفر 
منتشر می شود که آسیب های بسیاری به 
انســان وارد می کند.وی افزود: توفان های 
گــرد و غبار می تواند موجب آلودگی هوا 
شــود و همچنین در بهداشــت خانواده، 
باغداری و کیفیت محصولات کشــاورزی 
بســیار تاثیرگذار است و بنابراین کاهش 
آن می تواند در بهبود اســتفاده از زمین و 
آب و خاک و کاهش مشکلات اقتصادی و 
کاهــش بیماری ها کمک کند.گرد و غبار 
می تواند موجب افزایش بیماری های قلبی 
و عروقی، کاهش دید و تصادفات جاده ای، 
اختلال فعالیت هــای اجتماعی، افزایش 
مراجعات بیمارســتانی و حملات آســم، 
مرگ و افزایش ســال های از دســت رفته 
عمر شــود. همانطور که تاکنون تعطیلی 

مدارس، ادارات و مراجعات بیمارســتانی 
بسیاری را به همراه داشته است.وی افزود: 
بیماری های پوســتی، مننژیت، آسیب به 
سلول های پوســت، آسیب به DNA و... 
نیز از جمله دیگر آســیب های گرد و غبار 
است. در میانگین سالانه این آلاینده باعث 
افزایــش یک درصدی از کل آمار مرگ و 
میر به ویژه در گروه های حساس می شود.
جندقــی ادامه داد: بیــش از ۳۸ میلیون 
از جمعیت کشــور تحت تاثیر پیامدهای 
ناشــی از پدیده گرد و غبار در خاورمیانه 
قــرار گرفته اند و این آمار حاکی از رشــد 
فزاینده مراجعات مردم به مراکز بهداشتی 
و درمانی اســت.وی در پایان تصریح کرد: 
حــدود ۸.۱۷ میلیــارد دلار از تاثیــرات 
اقتصــادی گرد و غبار در حوزه ســلامت 
و حــدود ۲۰۸۳۷ مرگ در ســال ۱۴۰۰ 
مرگ منتســب به مواجهه طولانی مدت 

با ذرات معلق رخ داده است.

بیش از 58 هزار میلیارد تومان، 
ک در کشور خسارت سالانه گرد و خا

علی محمد طهماسبی بیرگانی، دبیر 
ستاد ملی سیاســتگذاری و مدیریت 

پدیــده گرد و غبار ســازمان حفاظت 
محیط زیست اظهار کرد: سال گذشته 
در بهــار تاثیرات گرد و غباری منطقه 
در ایران بســیار شــدید شد بنابراین 
نشســت ها و کمیسیون های بسیاری 
تشــکیل شــد و تفاهم نامه هــای دو 
جانبه با کشــورهای همســایه منعقد 
و اجــلاس همکاری هــای دوجانبه 
بــرای آینده ای بهتر نیز برگزار شــد 
کــه در نتیجه بیانیه تهران و صندوق 
مشــترک منطقه ای مقابلــه با گرد و 
غبار، کارگــروه منطقه ای، راه اندازی 
کنوانســیون مقابلــه با گــرد و خاک 
ایجاد شــد.وی افزود: مجمع عمومی 
ســازمان ملل جلسه ای تشکیل داد و 
برگــزاری کنفرانس بین المللی مقابله 
با گرد و خاک پیشــنهاد شــد و  این 
کنفرانس را در نیمه دوم شهریورماه با 
دعوت ۵۴ کشور و ۱۹ نهاد بین المللی 
برگزار خواهیم کرد.کشور ما از جهات 
گوناگــون درگیر تاثیرات گرد و خاک 
است و حدود ۲۷۰ کانون فعال با شدت 
بالا به تفکیک ۲۱ کشــور مشــخص 
شــده اســت. اقدامات زیر منطقه ای 

برای کانون های داخلی گرد و غبار در 
حال انجام اســت.وی افزود: اقدامات 
بســیار مناســبی در خصــوص آثار و 
خســارات گرد و خاک انجام شــده و 
نشریه های بسیاری درباره این موضوع 
منتشــر شده است. ما بیشتر به دنبال 
این هســتیم که درباره تبعات گرد و 
خاک هشــدار دهیم چراکه آثار زیادی 
بــر زراعت دارد و کانون های داخلی گرد 
و غبار ســالانه ۱۲۷۰ میلیارد تومان به 
کشــاورزی آسیب وارد می کنند، به ویژه 
بر زنبورداری  زیان زیادی زد.وی با تاکید 
بر افزایش خسارات گرد و غبار اظهار کرد: 
ســالانه ۵۸ هزار و ۳۳۰ میلیارد تومان 
سالانه از گرد و خاک خسارت می بینیم 
که این میزان مربوط به شش استان است.

 تبعات طوفان های گرد و غباری 
برای سلامت

دکتر عباس شاهســونی،   رییس گروه 
ســلامت هــوا و تغییر اقلیــم وزارت 
بهداشت درباره تفاوت آلودگی هوای 
ناشــی از ذرات معلــق و گــرد و غبار، 
گفــت: دو نــوع ذرات معلــق در هوا 

وجــود دارند کــه گروه اول کوچک تر 
 PM۱۰ از ۱۰ میکرون هستند و با نام
شــناخته می شوند و گروه دوم ذراتی 
کوچک تر از ۲.۵ میکرون هستند که با 
نام PM ۲.۵ شناخته می شوند و ذرات 
موجود در هوای کلانشهرها که عمدتا 
در فصل ســرد سال تشدید می شوند 
معمولا PM ۲.۵ هســتند.وی با اشاره 
بــه اینکه بخش عمــده ذرات موجود 
 PM۱۰ در طوفان هــای گردوغباری
هســتند، اظهار کرد: تفــاوت این دو 
در این است که PM۱۰ بخش فوقانی 
سیســتم تنفســی را درگیر می کند 
ولــی PM ۲.۵ امــکان نفوذ به بخش 
تحتانی سیســتم تنفسی را هم دارد؛ 
البته بخشــی از هر دوی این ذرات از 
طریــق بلع وارد سیســتم گوارش هم 
می شوند.شاهســونی با بیــان اینکه 
در طوفان هــای گردوغبــار و آلودگی 
 ۲.۵ PM هوای شــهرها نسبت ذرات
و PM۱۰ متفاوت اســت،   تصریح کرد: 
عمــده ذرات معلــق موجود در گرد و 
غبــار را ذرات معلق PM۱۰ تشــکیل 
 ۲.۵ PM می دهــد هرچند کــه ذرات
هــم در آنها موجود اســت؛ به عنوان 
مثال زمانی که غلظت ذرات PM۱۰ در 
طوفان گردو غباری ۱۰۰۰ میکروگرم 
بر متر مکعب باشــد قاعدتا بین ۳۰ تا 
۴۰ درصد غلظت ذرات PM ۲.۵ بوده 
است که بسیار بالاتر از استاندارد بوده 
و برای ســلامتی خطرناک است.او با 
اشــاره به اینکه تفاوت دیگر در جنس 
ذرات اســت، بیــان کرد: جنس ذرات 
موجود در طوفان گرد و غباری عمدتا 
از ترکیبــات معدنی مانند ســیلیس، 
آهن، آلومینیوم و... است اما در هوای 
شــهرها عمدتا بخش آلی این ذرات و 
فلزات ســنگین در هوا وجود دارد. به 
طور کلی، هم طوفان های گرد و غباری 
و هــم آلودگی هوای کلانشــهرها برای 
سلامت انسان خطرناک است.شاهسونی 
ادامــه داد: مطالعــات متعددی در دنیا و 
در کشــور ما انجام شــده است که نشان 
می دهد طوفان های گرد و غباری ســبب 
افزایش مراجعه به بیمارستان ها می شود 
و حتی تعداد بستری، موارد بیماری قلبی، 
تنفسی و... نیز افزایش می یابد و از طرفی بر 

سیستم بینایی نیز اثرگذار است.

7جامعه
گرهای کمرنگ شدن   اما و ا

 شوق یادگیری 
در بین  دانش آموزان 

  سحر بیات ، کارشناس تعلیم و تربیت 
در خصوص اینکه چرا بچه های ما مدرسه را دوست 
ندارند باید گفت که یکی از ویژگی های مدرســه 
کارآمد این است که بتواند فضای تربیت و آموزش 
را برای دانش آموزان به نحوی رقم بزند که بچه  ها از 
یادگیری لذت ببرند. اگر مقایسه ای بین نظام های 
آموزشی در دنیا داشته باشیم متوجه می شویم که 
کلاس های بچه ها در نظام های آموزشــی پیشرو 
برمبنای بازی، تحرک و مهارت آموزی اســت. در 
مدارس کشــورهای پیشــرو علومی آموزش داده 
می شــود که وابســته به زندگی روزمره آنهاست. 
یک دانش آموز درحالی که می آموزد چطور زندگی 
کند، ریاضی هم یاد می گیرد. نظام های آموزشی 
دنیا به سمت چند رشته ای شدن رفته اند و دیگر 
کلاس های منفرد ریاضی و شیمی و غیره مطرح 
نیســت و بــه خصــوص در دوره ابتدایی بچه ها 
همزمــان چند علــوم را باهــم می آموزند.حتی 
محدودیت دیوارها در برخی کشــورها برداشــته 
شده و دیگر کلاس برای بچه ها مکانی ثابت نیست. 
این عوامل کمک می کنند تا فرآیند تدریس شاد 
و مفرح باشــد. یکی از استراتژی های ساده ای که 
کشورهای پیشرفته استفاده می کنند این است که 
دانش آموز بعد از هر ۲۰ دقیقه آموزش ۱۰ دقیقه 
تحرک داشته باشد.این درحالیست که تنها درسی 
که در آموزش و پرورش مورد توجه قرار نمی گیرد، 
ورزش است. ورزش درسی است که می تواند شوق 
یادگیری برای بچه ها ایجاد کند. تحرک داشــتن 
یکی از اســتراتژی هایی اســت که فنلاند به کار 
گرفته و به همه مدیران و معلمان توصیه کرده و 
پژوهش های بزرگی در این باره انجام شــده است 
امــا ما همین نکته ســاده که نیــاز به هزینه هم 
نــدارد را جــدی نمی گیریم.کلاس های درس ما 
بتنی و خشــک هســتند و انتظار داریم که بچه ها 
سر کلاس سکوت کنند و معلم متکلم وحده باشد. 
هیچ تحرکی در فرآیند یادگیری وجود ندارد. در 
چنین شرایطی دانش آموز چطور شوق یادگیری 
داشته باشد؟ در کلاس های درس ما دانش آموزان 
فعالیتی برای کشــف مســائل انجام نمی دهند. با 
این شــرایط طبیعی اســت که بچه ها مدرسه را 
دوست نداشته باشند.یکی از زیرنظام های تعلیم و 
تربیت نیروی انسانی و معلم توانمند است اما گاهی 
افراد غیرمتخصص برای آموزش تربیت بدنی یا به 
عنوان مشــاور در مدارس فعالیت می کنند. معلم 
حرفه ای بخش بسیار مهم آموزش است اما ما هیچ 
گاه به این موضوع باور نداشــتیم و تلاش نکردیم 
که معلمانمان را بروز کنیم. در چنین شــرایطی 
معلم عربی چند ساعتی هم به عنوان معلم ورزش 
در کلاس حاضر می شــود درحالی که هر رشته و 
درســی به تخصص نیاز دارد. ورزش و تحرک در 
دوره ابتدایی بســیار اهمیت دارد و هزینه زیادی 
برای انجام پژوهش و مطالعات پیرامون آن صرف 

شده اما ما به این موضوع توجه نمی کنیم.

توسط رئیس پلیس راهور فراجا صورت گرفت؛

ح  صدور  تشریح جزئیات طر
یک روزه گواهینامه برای دارندگان 

موتورسیکلت
رئیــس پلیس راهور فراجــا درباره جزئیات طرح  
صــدور یــک روزه گواهینامه موتورســیکلت در 
کشــور توضیح داد: این طرح مخصوص کســانی 
است که موتورسیکلت دارند، اما گواهینامه موتور 
ندارند. آمارها نشــان می دهد از میان حدود ۱۲ 
میلیون و ۵۰۰ هزار نفر دارنده موتورســیکلت در 
کشــورمان، ۶ میلیون و ۸۰۰ هزار نفر گواهینامه 
ندارند، به همین دلیل لازم است شرایط دریافت 
گواهینامه موتور را برای این افراد تســهیل کنیم.
اگر بخواهیم فرآیند صدور گواهینامه موتور برای 
این افراد را براســاس روند عادی موجود در ۱۸۰ 
آموزشــگاه موتورسیکلت کشور طی کنیم، حدود 
۴۲ سال طول می کشد که همه این افراد بتوانند 
گواهینامــه بگیرند، بــه همین دلیل طرح  صدور 
یک روزه گواهینامه برای دارندگان موتورسیکلت 
را در دســتور کار قرار داده ایم.ســردار سید کمال 
هادیان فــر با تاکید بر اینکه طرح صدور یک روزه 
گواهینامه مخصوص کسانی است که سند مالکیت 
موتورســیکلت دارند، گفت: این طرح براســاس 
اختیارات پلیس راهنمایی و رانندگی و با مشارکت 
آموزشگاه های سراسر کشور اجرا می شود و در آن، 
طوری برنامه ریزی شده است که تمام فرآیندهای 
مربوط به معاینات پزشکی و آزمون های لازم برای 
اخذ گواهینامه موتور ظرف یک روز طی شود.سایر 
متقاضیان دریافت گواهینامه که موتورســیکلت 
ندارند، می توانند به روال عادی به ۱۸۰ آموزشگاه 
موتورســیکلت موجود در سراسر کشور مراجعه و 
گواهینامــه خــود را دریافت کنند. در حال حاضر 
این طرح به صورت آزمایشی در دو شهر سمنان و 
تبریز در حال انجام است پس از مرحله آزمایشی، 
به زودی این طرح را در سراسر کشور اجرا می کنیم.

مدیر کل فرآورده های غذایی و آشامیدنی 
سازمان غذا و دارو:

 عرضه شیرخشک با کدملی 
در داروخانه ها ممنوع است

  رقیه نوری / گروه جامعه
مدیــرکل فرآورده های غذایی و آشــامیدنی 
سازمان غذا و دارو گفت: عرضه شیرخشک با 
ارایه کد ملی توسط داروخانه ها تخلف است و 
مردم در صورت مشاهده آن را به معاونت غذا 
و داروی دانشــگاه های علوم پزشکی گزارش 
دهند.فرامرز خداییان افزود: سالانه حدود ۵۰ 
میلیون تن شیرخشک در کشور تولید می شود 
و امسال این ظرفیت را به ۶۰ میلیون تن افزایش 
داده ایم و اکنون مشــکلی در خصوص کمبود 
و عرضه شیرخشــک نداریم.وی اظهار داشت: 
داروخانه ها موظف هستند شیرخشک را بدون 
ارایه کدملی و به تعداد نامحدود به مردم عرضه 
کنند، در خصوص شیرخشک های رژیمی که 
برای کودکان خاص مورد مصرف قرار می گیرد 
نیز مشــکل کمبود نداریم و بیشتر از نیاز بازار 
توســط صنایع تولید می شود.خداییان تاکید 
کرد: حال حاضر بسیاری از صنایع حتی بیش 
از ۴۰ درصد ظرفیت تولید را افزایش داده اند، 
البته ممکن است تعداد محدودی شیرخشک 
با برندهای خاص در داروخانه ها موجود نباشد 
که در این زمینه نیز ســودجویی می شود و ما 
به این موضوع رســیدگی می کنیم.وی خاطر 
نشان کرد: مشکلی در تولید شیرخشک و مواد 
اولیه آن نداریم و صنایع ما آمادگی دارند بیش 
از نیاز نیز در ماه تولید کنند.به گفته خداییان، 
شیرخشک از اقلام ضروری بوده و ارائه کدملی 
بــرای تهیه آن صحت ندارد و تخلف داروخانه 

محسوب می شود.

 رئیس دبیرخانه اشتغال و کارآفرینی 
ح کرد؛ سازمان بهزیستی کشور مطر

آموزش رایگان مددجویان 
کز   بهزیستی در مرا

فنی و حرفه ای
رئیس دبیرخانه اشتغال و کارآفرینی سازمان 
بهزیســتی کشور درباره سامانه جست و جوی 
شــغلی، گفت: این ســامانه به تازگی در حال 
بارگذاری اطلاعــات کارفرمایان و کارجویان 
اســت. البته بهمن ســال گذشته این سامانه 
راه اندازی شــده است و پس از تکمیل فرایند، 
ورود اطلاعات در این سامانه در حال انجام است.

محســن ایروانی ادامه داد: از آنجا که ســامانه 
قبلی ســازمان بهزیستی پاسخگوی نیازهای 
ما نبود، اطلاعات ســامانه افراد جویای کار که 
متعلق به ســازمان بهزیســتی بود به سامانه 
جســتجوی شغل منتقل خواهد شد. در حال 
حاضر در حال اطلاع رســانی هستیم که افراد 
دارای معلولیت و سایر گروه های تحت پوشش 
ســازمان بهزیســتی از جمله زنان سرپرست 
خانــوار، زنان خودسرپرســت زنان و دختران 
آســیب دیده و در معرض آســیب و معتادان 
بهبودیافته وارد ســامانه جستجوی شغل که 
متعلق به وزارت کار است شده و در این سامانه 
اطلاعــات خــود را وارد کنند.همزمان با این 
مسئله کارفرمایان هم می توانند در این سامانه 
ثبت نام کنند و سایت های مختلف کاریابی به 
این سامانه متصل شده است. با این روش هم 
کارفرما می تواند مســتقیم نیروی کار خود را 
که ممکن است از جامعه هدف بهزیستی بوده 
و یا از سایر گروه ها و اقشار مردم باشد، انتخاب 
کند. ما نیز در سازمان بهزیستی از طریق مراکز 
مددکاری اطلاع رسانی درخصوص این سایت 
را آغاز کرده ایم، البته هنوز در آغاز راه هستیم 
و نمی توانیم آمار مشخصی از ثبت نام شدگان از 
جامعه هدف سازمان بهزیستی در این سامانه 
ارائــه دهیم.کارفرمایانــی کــه از مددجویان 
ســازمان بهزیستی اســتفاده می کنند قاعدتا 
از مزایایــی بهره مند خواهند شــد. همه انواع 
مشــاغل و رسته های شغلی می توانند در این 
ســامانه به عنوان کارفرمــا و فرد جویای کار 
ثبت نام کنند.افراد دارای معلولیتی که تمایل 
به استخدام در یک نهاد یا سازمان دولتی دارند، 
حتما باید از طریق آزمون اســتخدامی اقدام 
کنند و ثبت نام در سامانه هیچ الزامی برای هیچ 
نهادی به وجود نمی آورد تا این فرد را استخدام 
کنند و صرفا اســتخدام افراد دارای معلولیت 
در نهادهای دولتی از طریق شرکت در آزمون 
اســتخدامی اســت که افراد دارای تحصیلات 
لیسانس به بالا و همچنین کمتر از ۳۵ سال سن 
داشــته باشند می توانند در این آزمون شرکت 
کنند.این سامانه برای افرادی است که تمایل 
دارند در بخش هــای غیردولتی و بخش های 
خصوصــی و تولیدی و… فعالیت کنند. اگر 
فردی مهارت نداشته باشد و مددجوی تحت 
پوشش سازمان بهزیســتی باشد، می تواند 
در مراکــز فنــی و حرفه ای در بخش دولتی 
 بــه طور رایــگان و در آموزشــگاه های آزاد 
بــا ۵۰ درصد تخفیــف آموزش های لازم در 
خصوص یک مهارت را فراگرفته و خوداشتغالی 
یا شــغل خانگی راه انــدازی کند. همچنین 
می توانــد از طریق فراگرفتن این آموزش ها 
و ارتقای مهارت های خود فرصت های شغلی 
 بهتــری را از طریق ثبت نام در این ســامانه 

کسب کند.

خبر ویژه

  نجمه محمودی نیا / گروه جامعه
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری اظهار کرد:  با نسل جدیدی روبه رو هستیم که باید چند 
اقلیم و فضای متفاوت را مدیریت کنند؛ یکی فضای واقعی کلاس، درس و مدرسه 
و دیگری فضای مجازی که واقعیتی انکار ناپذیر است.محمدعلی زلفی گل افزود: با 
نسلی روبه رو هستیم که دوران شیوع کرونا و آموزش مجازی را تجربه کرده است. 
با نســلی روبرو هســتیم که دائما نوآوری و خلاقیت جدید در عرصه های مختلف را 
می بیند و تجربه می کند. لاجرم چاره ای نداریم جز اینکه به عنوان مدیر، معلم، دبیر 

و آموزگار خود را با این تغییرات بزرگ تطبیق دهیم و منعطف باشیم.اقلیم آموزشی، 
فرهنگی، نوآوری خلاقیت و اجتماعی تغییر کرده اســت و ما راهی جز این نداریم 
که شیوه های آموزش و پرورش خود را با این تغییر اقلیم ها تطبیق دهیم چراکه با 
نسلی سر و کار داریم که با دنیای جدید هوش مصنوعی و علوم شناختی آشنایی 
داشته و ضریب هوشی خیلی بالایی دارد.وی با بیان اینکه میزان مطالعه نسل جدید 
به دلیل وجود فضای مجازی خیلی ارتقاء یافته است، گفت: چاره ای جز این نداریم 
که آموزش حضوری را با مجازی تلفیق کنیم و از ظرفیت آموزش مجازی بهره ببریم. 

وزیر علوم:

چاره ای جز تلفیق آموزش مجازی با آموزش حضوری نداریم

تک خبر

اینفوگرافی 

راه های 
 افزایش 

 ایمنی بدن را 
اینجا ببینید

ورزش و فعالیت های 
روزانه، خوب 

خوابیدن، خوردن 
غذاهای مقوی و 

سرشار از ویتامین، 
نوشیدن آب به مقدار 

کافی و .. از راه های 
افزایش ایمنی بدن 

است.

معاون وزیر بهداشت:

ک پیری جمعیت  ایران در بحران هولنا
قرار دارد

  حبیب احسنی پور / گروه جامعه
معاون بهداشــت وزارت بهداشــت گفت: جمعیت هر ســرزمینی مهم ترین سرمایه 
ملی آن مرز و بوم محســوب می شــود، چراکه سرمایه انسانی هر کشوری در ساختن 
جامعه جوان و سالم و غنی ساختن میراث فرهنگی و انتقال آن به نسل آینده نقش 
مؤثری دارد.حسین فرشیدی افزود: ایران و بسیاری از کشورهای جهان در مواجهه 
با یکی از مهم ترین چالش های قرن با نام بحران هولناک پیری جمعیت قرار دارند که 
استمرار و تعالی تمدن اصیل ایرانی اسلامی را با تهدید مواجه کرده است. تهدیدی 
که عبور از آن جز با همدلی و مشــارکت همه مســئولین و آحاد مردم ایران ممکن 
نیست.هر یک از ما در این مهم سهمی داریم. سهم وزارت بهداشت، در موضوع مورد 
اشــاره تکالیف تعیین شــده از ســوی مجلس شورای اسلامی با عنوان قانون حمایت 
از خانواده و جوانی جمعیت است که تاکنون اغلب آن را اجرا نموده است. اما بر این 
اعتقاد هســتیم که در کنار تدابیر قانونی، فرهنگســازی بهداشــتی و عمومی با بهره 
گیری از ظرفیت های مردمی و نخبگان امری سرنوشت ساز است. همچنین حمایت 
دولت از اجرای برنامه سلامت خانواده و تقویت نظام شبکه بهداشت نشان از اهمیت 
موضوع در جمعیت دارد.وی افزود: وزارت بهداشــت به عنوان دســتگاه پیشرو و برتر 
در رویداد جایزه ملی جمعیت در اجرای قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت 
با رویکرد آســان سازی، ارزان ســازی خدماتی همچون آموزش های هنگام ازدواج، 
باروری ســالم، ارائه رایگان خدمات زایمان طبیعی، پیشــگیری و تشــخیص بهنگام 
و درمان ناباروری، پیشــگیری و مقابله با ســقط عمدی جنین را به عموم مردم ارائه 
می نماید اما همچنان پذیرای مشــارکت و همفکری تمام آحاد مردم و اندیشــمندان 
در تمامی ســطوح اعم از برنامه ریزی، اجرا و نظارت خواهد بود. بی شــک گروه های 
جهادی و مردمی و افراد جمعیت باور و جمعیت یاور اگر در کنار ظرفیت های دولتی 

قرار نگیرند این امر مهم یعنی تحقق ایرانی جوان و آباد میسر نخواهد بود.
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گردشگری

 کاهش شدید رتبه توئیتر
 پس از ظهور تردز

 رتبه توئیتر پس از راه اندازی پلتفرم "تردز" توسط 
شرکت متا به شدت کاهش یافت.

راه اندازی پلتفرم "تردز" )Meta-Threads( تأثیر 
منفی قابل توجهی بر روی توئیتر داشــته اســت؛ 
تاحدی که رتبه این پلتفرم به شــدت کاهش یافته 

است.
چند روز پیش، متا پلتفرم Threads را در رقابت با 
توئیتر راه اندازی کرد که این پلتفرم جدید در عرض 
دو روز بیش از ۱۰۰ میلیون کاربر به دســت آورد و 

تأثیر زیادی بر توئیتر گذاشت.
به گفته متیو پرینس، مدیرعامل شرکت "کلودفلر"، 
توئیتر از اوایل سال ۲۰۲۳ کاهش قابل توجهی در 

زمینه ترافیک داده داشته است.
بر اســاس داده های رتبه بندی سیســتم نام دامنه 
)DNS( از شــرکت CloudFlare که یک شرکت 
فناوری شبکه اســت، ترافیک داده توئیتر از ژانویه 
به طور پیوسته در حال کاهش بوده و در ماه جولای 
به پایین ترین حد خود رسیده است. به نظر می رسد 
راه اندازی پلتفرم Threads تأثیــر زیادی در این 

زمینه داشته است.
طبق گزارش Cloud Flare، توئیتر پس از این که در 
ژانویه ۲۰۲۳ در جایگاه سی و دوم قرار داشت، اکنون 
در رده بندی میدانی جایگاه ۳۷ را به خود اختصاص 
داده است و این کاهش شدید رتبه نشان می دهد که 
توئیتر در حال از دست دادن جایگاه پیشرفته خود 
در بین پلتفرم ها از نظر میزان مشــارکت کاربران 

است.
بر اساس گزارش روزنامه ایندین اکسپرس، علاوه بر 
تاثیر راه اندازی پلتفرم Threads، تغییراتی که ایلان 
ماسک از زمان تصاحب این شرکت اعمال کرده نیز، 
باعث شده تا کاربران به جست و جوی پلتفرم های 

جایگزین مانند Mastodon و Bluesky بپردازند.

لپ تاپ تاشو اپل در راه بازار
 تاکنون فقط شــرکت ایســوس بــا عرضه مدل 
Zenbook Fold خود پیشتاز لپ تاپ های صفحه 
تاشو بوده است، اما در گزارشی جدید ادعا شده است 

که در آینده رقابتی جدی آغاز خواهد شد.
طبق گزارشــی از کره، اپل در حال کار بر روی یک 
لپ تاپ با صفحه نمایش تاشو است. به نظر می رسد 
این شرکت در حال مذاکره با تامین کنندگان برای 
عرضه یک مک بوک با صفحه نمایش تاشو است. این 
دستگاه در صورت نتیجه دادن، بازار نمایشگر که در 

حال حاضر کساد است را تحریک خواهد کرد.
 به گفته وب سایت هندی GSM، این لپ تاپ سال 
۲۰۲۵ رونمایی و در سال ۲۰۲۶ عرضه خواهد شد. 
 Samsung سازندگان صفحه نمایش کره ای مانند
Display و LG Display اخیــراً ســرمایه گذاری 
زیادی روی پنل های OLED لپ تاپ ها انجام داده 
اند، اکنون که بازار گوشی های هوشمند تا حد زیادی 
اشباع شده است، این دو شرکت در حال هماهنگی 
 OLED برنامه های خود برای توسعه و تولید پنل های
تاشو برای لپ تاپ ها هستند، زیرا بازار در حال ظهور 
برای آن ها رشد می کند. سفارش اپل مطمئناً تفاوت 
بزرگی در این بازار هنوز کوچــک ایجاد می کند و 
طبق منبع گزارش، اندازه نمایشــگر بزرگتر برای 
سازندگان پنل سودآور اســت، اگرچه دستیابی به 
تراکم پیکسلی بزرگ هرچه بزرگتر باشد دشوارتر 
می شود. نمایشگر های تاشــو برای لپ تاپ ها سود 
بیشتری نســبت به صفحه نمایش های تاشو برای 
گوشی های هوشمند دارند، بنابراین واضح است که 
این یک فرصت عالی برای سازندگان نمایشگر برای 

کسب درآمد اضافی در آینده نزدیک خواهد بود.

 هشدار جدید به کاربران کروم 
 در مورد برخی از 

ک افزونه های خطرنا
کاربران کرم هنگام اســتفاده از مروگر گوگل 
کروم باید مراقب برخــی برنامه های خطرناک 

باشند.
مرکز تحقیقاتی روسی کسپرسکی به کاربران 
گوگل کروم هشــدار داد که بایــد برنامه های 
مخربی که با حدود ۸۷ میلیون دانلود اطلاعات 

کارت اعتباری را سرقت کرده اند، حذف کنند.
کارشناسان امنیتی همچنین به کاربران گوگل 
کروم در مورد برخی برنامه های خطرناک هشدار 

داده اند.
 اگر تا به حال یک برنامه یا افزونه کروم را دانلود 
کرده ایــد، ارزش آن را دارد که مرورگر خود را 

برای شناسایی علائم قرمز بررسی کنید.
 طبق گزارش وبلاگ کسپرسکی، چندین افزونه 
مخرب در فروشگاه رسمی افزونه های مرورگر 

Google Chrome شناسایی شده اند.
 محبوب ترین این افزونه هــا بیش از نه میلیون 
بار و تمام آن ها در مجموع حدود ۸۷ میلیون بار 

دانلود شده اند.
 ولادیمیر پالانت، محقق حوزه امنیت سایبری 
این اپلیکیشن ها را شناسایی کرده است. او ابتدا 
افزونه ای به نام جعبه ابزار PDF را در فروشگاه 

وب گوگل کروم پیدا کرد و نگران رفتار آن بود.
 این باعث شــد که او در مورد فروشگاه بیشتر 
تحقیق کند و ۳۴ افزونه را کشــف کند که در 
مورد هدف خود دروغ می گوینــد و می توانند 

دستگاه ها را به خطر بیندازند.

عمارت مشیر دیوان سنندج ؛

 تجلی معماری دوره قاجاریه 

وقتی صحبت از ســفر به غرب ایران باشد، لیست 
دیدنی های گردشگران و مسافران خیلی بلندبالا 
می شــود. عمارت هــای مختلــف، جاذبه های 
گردشــگری طبیعی و خدادادی و بی شمار مکان 
دیدنــی دیگــر، از جمله گزینه های این لیســت 
خواهند بود. در این مقاله یکی از نمونه های بارز و 
زیبای عمارت های شهر سنندج را به شما معرفی 
می کنیــم؛ عمارتی که نمونه کامل و خوبی برای 
معماری دوره قاجاریه است؛ عمارت مشیر دیوان 

سنندج.
عمارت مشــیر دیــوان، یکــی از جاهای دیدنی 
ســنندج است که گردشــگران زیادی را به خود 
جــذب می کنــد. این عمــارت در محله قدیمی 
ســرتپوله ســنندج قرار دارد. اگر تاریخ قاجاریه 
را بررســی کنید، متوجه می شــوید که در زمان 
حکومت این سلســله، عمارت ها و ساختمان های 
بســیاری در سراســر ایران ســاخته شده که در 
معمــاری منحصربه فرد و زیبایی شــهره خواص 
هستند. یکی از این عمارت های مشهور که مدتی 
هم محل استانداری کردستان بود، عمارت مشیر 

دیوان در شهر سنندج است.

آشنایی با عمارت مشیر دیوان سنندج
این عمارت وسیع از قسمت های مختلفی همچون 
هفــت حیاط، اتاق های متعدد، ســرویس های 
بهداشتی عمومی و خصوصی و آب نماهای متعدد 
تشکیل شده است. در حیاط ها آب نما و فواره هایی 
وجود دارد که به خوبی، صفا و صمیمیت زمان های 
قدیم و گذشته را یادآور می شود. وقتی تابش نور 
خورشید در پنجره های رنگی عمارت مشیر دیوان 
منعکس شده و رنگ های متعددی تولید می شود، 
زیباترین صحنه ها را به وجود می آورد و توجه هر 

بازدیدکننده ای را محو زیبایی خودش می کند.

تاریخچه عمارت مشیر دیوان سنندج
عمارت مشــیر دیوان سنندج در دوره قاجاریه به 
دست »میرزا یوسف مشیر دیوان«، جانشین حاکم 
وقت منطقه کردســتان به نام »میرزا رضای وزیر 
کردستانی«، ساخته شد. به شهادت تاریخ، بعضی 
از جلسات حکومتی نیز در این عمارت برگزار شده 
اســت. همچنین مردم در این عمارت رفت و آمد 
داشتند و مشکلاتشان را مطرح می کردند. فضای 
هشت ضلعی حیاط عمارت، محل قاپوچی و دربان 
بوده است و مردم از گوشه و کنار کردستان به این 
محل مراجعه می کردند تا مشــکلات و مســائل 
خویش را با مشــیر دیوان مطرح کنند. آن ها در 
این محل منتظر می مانند تا نوبت دیدارشــان فرا 

برسد.

معماری عمارت مشیر دیوان سنندج
معمــاری عمــارت، مانند ســایر بناهایی که در 
دوره قاجار ســاخته شــدند، خاص اســت. این 
عمــارت ۷ حیــاط دارد که هر یک از آن ها دارای 
آب نمایــی جداگانه و در عین حال مرتبط با دیگر 
آب نماهاســت. وســعت عمارت ۳۶۵۰ مترمربع 
اســت و زیباترین بخش آن هم، سردر ورودی آن 
اســت. سردر ورودی که با نام سردر »جلوخانی« 
شــناخته می شــود، به شکل نیم هشتی است که 

در آن طاق نماهای متعددی به چشم می خورد.
بالای این سردر هم قسمتی به نام جان پناه وجود 
داشته که محل نگهبانی بوده است؛ زیرا همان طور 
که گفته شد، برخی جلسات مهم حکومتی در این 
عمارت برگزار می شد. بعد از گذر از سردر، به فضای 
هشتی به طاق سنبلی می رسیم که دربان عمارت 
در آنجا اقامت داشــته اســت. علاوه بر اتاق دربان، 
یک انباری و یک ورودی به ســمت حیاط خدمه 

و ورودی به سمت حیاط اصلی نیز وجود دارد.
در حیــاط اصلــی عمارت، بنایی زیبــا قرار دارد 
که دارای ســقفی شــیروانی با یک کلاه فرنگی 
اســت. در همین جا ایوانی ســتون دار و تالاری 
بــا نام تالار تشــریفات نیز وجــود دارد که با انواع 
هنرهای تزئینی آراسته شده است. حجاری روی 
ســنگ های بنا و روی ازاره )یعنی بخشی از دیوار 
اتاق یا ایوان که از کف طاقچه تا روی زمین ادامه 
دارد( و مقرنس کاری و  طرح های اسلیمی، از دیگر 

زیبایی های ویژه این بناست.
شــاید برایتــان جالب باشــد که بدانیــد یکی از 
بخش های ویژه و فوق العاده زیبای این بنا، حمام 
آن است. حمام عمارت در حیاط اندرونی آن قرار 
دارد و از بخش های مختلفی مثل سربینه، گرمینه، 
خزینه، خلوتی و… تشــکیل شده است. همه این 
قســمت ها با هنر آهک بــری و نقوش مختلف از 

گیاهان و حیوانات تزئین شده است.

کاهش می دهد مکمل ویتامین D ریسک ابتلا به بیماری های التهابی را 
یک مطالعه جدید نشــان می دهد افراد مســن با کمبود 
ویتامین D دارای ســطوح بالاتر التهاب هســتند.التهاب 
مکانیســمی اســت که بدن به وسیله آن به عفونت پاسخ 
می دهد و با آن مبارزه می کند.با این حال، التهاب مزمن 
یا طولانی مدت با بســیاری از بیماری ها از جمله دیابت، 
بیماری هــای قلبی عروقی، آرتریــت و زوال عقل همراه 
است.سن، چاقی، رژیم غذایی نامناسب و سیگار کشیدن 
خطر التهاب مزمن را افزایش می دهد.یک مطالعه جدید 
 D به شواهد فزاینده ای در مورد ارتباط بین کمبود ویتامین
و التهاب اشاره می کند.محققان دانشگاه دوبلین در ایرلند 

معتقدند در افراد مسن، مکمل های ویتامین D ممکن است 
به کاهش خطر ابتلاء به بســیاری از بیماری های التهابی 
کمک کند.التهاب حاد در پاسخ به آسیب بافتی، عفونت یا 
آلرژن ها رخ می دهد و بخشی ضروری از دفاع بدن است. 
بــه ســرعت رخ می دهد و به طــور کلی تا چند روز طول 
می کشد. اما التهاب مزمن می تواند ماه ها یا حتی سال ها 
ادامه داشــته باشد.اکنون، یک مطالعه در مقیاس بزرگ 
در ایرلند نشان داده است که افراد مسن مبتلا به کمبود 
ویتامین D نســبت به افراد دارای ســطوح کافی ویتامین 
دارای میزان بالاتر نشانگرهای التهابی هستند.نویسندگان 

پیشــنهاد می کنند که مکمل ویتامین D می تواند خطر 
بیماری های مرتبط با التهاب مزمن را کاهش دهد.شواهد 
زیادی وجود دارد که ویتامین D نقش بســیار مهمی در 
ایمنی ایفا می کند.به گفته محققان، سلول های ایمنی به 
نام سلول های T دارای گیرنده های ویتامین D هستند و 
ماکروفاژها ویتامین D فعال آزاد می کنند. ســپس آن را 
به لنفوسیت های T می فرستند که تولید سیتوکین هایی 
را افزایش می دهند که به حفظ ســلامت کمک می کنند 
و ســیتوکین هایی را کاهــش می دهنــد که باعث توفان 

سیتوکینی می شوند.

دریچه علم

عکس روز 

 تالاب سئیران گولی میزبان ۱۰ هزار فلامینگو/منبع : ایسنا

وقتی از »قبح طلاق« به »جشن طلاق« رسیدیم!

تزریق »ناامیدی« گناه است
بابک خواجه پاشا کارگردان فیلم »در آغوش درخت« در نشست نقد و بررسی 
این فیلم در جشــنواره »حوا« از انگیزه خود برای ساخت فیلمی درباره قبح 

طلاق گفت.
بابک خواجه پاشا گفت: می خواهم از لحاظ جامعه شناسی وارد بستر فیلم شوم. 
مهمترین نهاد جامعه، خانواده است و مهمترین جوهره خانواده فرزند است. 
گویی پیش از به دنیا آمدن فرزند، خانواده به طور کامل شکل نگرفته است. در 
سال های اخیر ما بسیار زیاد با مقوله ای به نام طلاق رو به رو هستیم حتی چندی 
است که قبحش شکسته شده و به تازگی جشن طلاق را هم در جامعه می بینیم. 
بنابراین تصمیم گرفتم فیلمی در قبح طلاق بسازم.این کارگردان ادامه داد: در 
سینمای ما و البته سینمای جهان مقوله طلاق همیشه از دریچه نگاه بزرگترها 
به تصویر کشیده شده یا به بچه هایی پرداخته شده است که خانواده شان طلاق 
گرفته و بچه ها دچار بحران شــده اند، این بار ما تصمیم گرفتیم از زاویه نگاه 
کودکان به این مسأله بپردازیم به ویژه اینکه در فیلم می بینیم که گفته می شود 

بچه ها را باید از هم دور نگه داریم و به نظرم این خیلی تراژیک است.
سجاد نصراللهی هم بیان کرد: فضای شــناخت بابک از لحاظ تولید برای من 
خیلی جالب بود. دغدغه من این بود که فیلمی درباره طلاق بسازیم. بابک هم 
در فیلمنامه خیلی خوب به این موضوع پرداخــت.روح الله زمانی هم توضیح 
داد: من با آقای خواجه پاشا در فیلم »خورشید« آشنا شدم او دل بزرگی دارد 
و انسان بسیار شریفی اســت. خانواده همیشــه برای من مهم بوده است و با 
توصیف های آقای خواجه پاشا از فیلم خوشم آمد و دوست داشتم نشان بدهم 

برخی خانواده ها چه دردی دارند.خواجه پاشا درباره همکاری با رضا میرکریمی 
هم اظهار کرد: یکی از دلایل موفقیت در هر شغلی مرشد داشتن است. داشتن 
استاد و مرشد قاعده موفقیت است آقای میرکریمی در اخلاق فوق العاده است 
همچنین او شخصیت شهودی هم دارد. سینمای ما در دهه شصت با بزرگانی 
مثل بیضایی، نــادری، مجیدی، میرکریمی و … وارد چرخه ای شــد که این 
سینما، ایرانی و ملی شد. من طرفدار سینمای انسانی هستم که مختص شرق 
است، این سینما زیاد فردگرا نیست، به این فکر است که باید چه کنیم تا به جای 
بهتری برسیم سعی می کند به انسان ها راهکار بدهد تا به جای بهتری برسیم. 
من نام این سینما را سینمای سفید گذاشته ام که سفارشی نیست. متأسفانه 
الان به گونه ای شده است که بچه ها منتظر هستند تا سفارشی به آنها داده شود 
البته همه هم این شانس را ندارند که کسانی به سراغشان بروند. من از سجاد 

نصراللهی و آقای مصباح بسیار ممنونم.سپس مارال بنی آدم یکی از بازیگران 
»در آغوش درخت« به صورت تلفنی در این نشست حضور پیدا کرد و گفت: 
وقتی خانواده تشکیل می شود به نظرم یکی از بزرگترین اتفاقات مقدس جهان 
شکل می گیرد پس تحت هر شرایطی باید آن را حفظ کرد و پایش ایستاد ما با 
این فیلم این موضوع را به تصویر کشیدیم. من از آقای خواجه پاشا ممنونم که 
به من اعتماد کردند این را هم باید بگویم من این نقش را با تک تک سلول هایم 
بازی کردم، شرایط را زیست کردم و آقای خواجه پاشا آنقدر هدایت درستی 
داشت که توانستیم این فیلم درجه یک را بسازیم. امیدوارم برای سینمای ایران 
و تئاتر کشورمان بهترین ها رخ بدهد چون همه صحبت های هم نسلان ما با 

سینما و هنر گفته می شود.
خواجه پاشا هم توضیح داد: گاهی یک سری حرف ها گفته می شود، یک سری 
ایده ها مطرح می شود مثل ایده های اجتماعی که فرقی نمی کند در چه برهه ای 
مطرح می شــود. ما در جامعه از لحاظ فرهنگی و اجتماعی دارای یک سری 
مشکلات عمده و حیاتی هستیم که اگر امروز شروع کنیم بیست سال طول 
می کشد تا اصلاح شود. گاهی ایده هایی مطرح می شود که بسیار درست هستند 
مثل گسست نســل ها. باید به این موضوعات فکر و برای آن برنامه ریزی شود 
ولی وقتی این ایده ها به مرحله اجرا می رسند انگار بین ایده و اجرا یک گرداب 
وجود دارد، گم و وارد مباحث دیگر می شود. الان ما با بچه های دهه نود نقطه 
اتصال نداریم. پس کارگروهی اصولی لازم است تا بررسی کنند ما چگونه باید 

به نسل های جدید وصل شویم.

پرده نقره ای 

»چگونه در دنیای مدرن دوام بیاوریم«؛

راهنمایی برای درک 
 دوره های بی ثباتی 

و یافتن آرامش

کتــاب چگونــه در دنیای مــدرن دوام 
بیاوریم، نوشــته  آلن دوباتن راهنمایی 
بی نظیر برای شماســت تا از آسیب ها و 
پیچیدگی های دنیای مدرن امروزه دور 
بمانید. در این کتاب شــما یاد می گیرید 
بــا دنیای مدرن بیــرون چطور ارتباط 
برقــرار کنید و از اتفاقاتی و تغییراتی که 

پیرامون شما رقم می خورد مطلع شوید 
و خــود را با آن وقــف دهید. این کتاب 
یکی از مجلدهای مجموعه ی مدرسه ی 
زندگی است؛ مجموعه ای برای آموزش 

جنبه  های مختلف زندگی.
دنیــای مدرن یــا به اصطلاح مدرنیته، 
عصر تغییرات اساســی است. اگر تاریخ 
زندگــی اجتماعــی را به دو قســمت 
مدرن و پیشــامدرن تقسیم کنیم بهتر 
می توانیــم متوجه تغییرات مدرنیته بر 
خــود و زندگی اجتماعی مان بشــویم. 
تغییــرات باورها و ایمان ها و از دســت 
رفتــن اعتقاد بــه نیروهــای ماورایی 

بــرای توجیه اتفاقات، از 
مهم ترین تغییرات انسان 
پیشامدرن و مدرن است. 
ما در این دوران بیشــتر 
در پــی یافتن علت های 
بــرای خود  مشــخص 
هســتیم و دیگر اتفاقات 
ماورایی را دلیل کامیابی و 
یا مشکل خود نمی دانیم. 
آینده ی ما در آزمایشگاه ها 

مشخص می شود نه در معابد. دیگر اینکه 
ما در این دوران هرروزه برای پیشرفت 
و ترقی در تلاشــیم؛ درحالی که انسان 

پیشــامدرن زندگی را در 
یک چرخه ی مشــخص 
می دید؛ او تصور می کرد 
همه چیــز همان طور که 
هســت باقــی  می ماند، 
اما امروز امکان توســعه 
و گســترش برای تمامی 
وجــوه زندگی مان وجود 
دارد. معادلات جایگزین 
دعاهــا شــده اند و هــر 
انســان به دانش لایتناهی دسترســی 
دارد و خــودش بــرای تمامــی زوایای 
زندگــی اش تصمیم می گیرد. عشــق 

و روابــط رمانتیک انســان ها نیز از این 
قاعده مســتثنا نیســت؛ به دنبال فرد 
موردعلاقــه ی خود می گردیم و در هر 
جای جهان که باشد او را پیدا می کنیم. 
شــهرهای مــدرن دیگر شــباهتی با 
روســتاها ندارند و زندگی در شهرهای 
مدرن تمامی قواعد زندگی روستایی را از 
بین برده است. دایره ی دوستانمان فقط 
محدود به دوســتان دوران کودکی مان 
نیســت. ما هرروزه با بی شمار انسان در 
مترو و ســطح خیابان ها روبرو می شویم 
به پارک و موزه می رویم و از مدل موهای 

جدید الگوبرداری می کنیم.

کتابکده 

دنیای فناوری


